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انتقاد تند امام جمعه اردبیل از برخی نمایندگان؛

در عزل و نصب ها دخالت می کنند اما در 
معیشت مردم قدرت ندارند؟

نماینده ولی فقیه در اســتان و امام جمعه اردبیل گفت: نمایندگانی که با دخالت باطل در عزل 
و نصب ها ادعا می کنند که ما باید از حقوق مردم دفاع کنیم؛ معلوم نیســت که چرا در معیشت 

مردم قدرت دفاع ندارند.
آیت الله ســید حسن عاملی در خطبه های این هفته نماز جمعه شهر اردبیل با بیان اینکه شان 
ملت ما این نیســت که با داشتن ظرفیت ها و قابلیت های عظیم داخلی دلهره قیمت کالاهای 
اساسی و ضروری را داشته باشند، گفت: در شان ملت ما نیست که در تامین یک سفره عادی 
برای خانواده دچار مشــکل شــوند و روز به روز سفره شان کوچکتر شده و شان پدری شکسته 

شود.
عاملی با بیان اینکه مسئولی که آینده نگری ندارد نباید پشت میز مدیریت بنشیند، افزود: جای 
غصّه اســت که دولتمردان در تامین چند قلم اجناس ضروری مردم که با آن ســفره آنها آباد 

می شود، آینده نگری و برنامه ریزی ندارند.
وی تصریــح کرد: نمایندگانی که با دخالت باطل در عزل و نصب ها ادعا می کنند که ما باید از 

حقوق مردم دفاع کنیم؛ معلوم نیست که چرا در معیشت مردم قدرت دفاع ندارند.
نماینده ولی فقیه در استان اردبیل با اشاره به موضع گیری های اخیر آمریکا در رابطه با ایران، 
اظهار داشــت: این روزها آمریکایی ها به طور مکرر اظهار مــی کنند که ما با تحریم ایران به 
اهداف خود نرســیدیم و حالا جز تعامل با ایران اســامی چاره دیگری ندارند و قرار است این 

روزها میلیاردها دلار ثروت بلوکه شده ایران در خارج را آزاد کنند.
وی با بیان اینکه این فضیلت منحصرا مربوط به مقاومت ملت و قبول شــدیدترین محرومیت 
ها از طرف ملت اســت نه ناشی از استعداد مســئولین تحریم ها، گفت: دقیقاً انتقام از ملت به 
عنوان عنصر اصلی مقاومت بود بنابراین شــکر این نعمت به این است که در رفاه و آسایش و 

عزت ملت تاش مضاعف شود.
عاملی گفت: جای تاســف اســت که عشــایر دامدار ما برای تهیه نهاده های دامی اعم از جو، 
ســبوس، ذرت و غیره با مشــکات حاد مواجه شده اند، آنچه با دفترچه عشایری داده می شود 
اصاً کفاف نمی کند و در بازار آزاد عاوه بر اینکه قاچاق است بسیار گران می باشد و دامداری 

توجیه اقتصادی را از دست می دهد.
امام جمعه اردبیل با تاکید بر عزت و اقتدار مردم ایران، تصریح کرد: ملت ما ملتی نیســت که 
خودش سرش را جلوی دشمن بیاورد، گردنش را دراز کند و دشمن را بر قتل خود متمکن بکند.
عضو مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه ما در برابر آمریکا تســلیم نخواهیم شد، گفت: زیر 
ساخت های داخلی اعم از اقتصادی، فرهنگی، دینی، اعتقادی و اخاقی اگر محکم باشد کشور 
به یک قلعه نفوذ ناپذیر تبدیل می شــود در هر دوره که ما شکست خورده ایم مشکل از داخل 
بوده اســت، اگر به همدیگر رحم نکنیم شکســت می خوریم، اگر اضاعه حقوق کنیم شکست 
می خوریم، اگر عدالت مختل شود و هر چیز و هر کس به جای خود نباشد شکست می خوریم.

  علم الهدی: تحریم ها مردم ما را در برابر 
مشکلات معیشتی مقاوم کرده است

امام جمعه مشهد گفت: تحریم ها مردم ما را از نظر اقتصادی مقاوم کرده است و الان مردم ما 
در برابر تمام مشکات معیشتی و فراز و نشیب های اقتصادی مقاوم اند.

آیت الله ســید احمد علم الهدی ظهر روزگذشته در خطبه های عبادی-سیاسی نماز جمعه مشهد 
در حرم مطهر رضوی)ع( اظهار کرد: امروز 1۶ ماه رجب است. مثل امروز، حضرت فاطمه بنت 
اسد)س( در حالیکه مولا امیرالمومنین)ع( را روی دست داشت، از داخل کعبه بیرون آمد. در روز 
13 رجب در حالیکه این خانم دچار درد شــده بود، به پرده کعبه آویخته شد و صدای انفجاری 
در فضای کعبه طنین انداخت و رکن مستجار شکافته شد و ایشان وارد کعبه شد و دیوار بسته 

شد. جمعیت آمدند تا در کعبه را باز کنند، اما نتوانستند.
وی ادامه داد: امروز پس از ســه روز همان صدا در فضای مســجدالحرام پیچید و همان نقطه 
شکافته شد و حضرت فاطمه بن اسد)س( در حالیکه نوزادی روی دست داشت، از درون کعبه 
بیرون آمد. جناب ابی طالب)ع( با ســرعت خود را به همسر و نوزادش رساند و نوزاد را در دست 
گرفت و دید چشمانش را باز نمی کند. پیامبر)ص( وارد مسجد شدند و مولا علی)ع( را در دست 
گرفتند، در همین حین مولا چشــمان خود را به روی چشمان پیامبر گشود و اولین جمالی که 
دید، جمال آسمانی رسول الله)ص( بود. حضرت علی)ع( شروع به خواندن 10 آیه ابتدایی سوره 
مومنین کرد، در حالیکه هنوز زمانی بود که پیامبر قرآن را بر کســی قرائت نکرده بودند. همه 
این معجزات امروز در مســجدالحرام رخ داد و امروز برای شــیعیان، روز بزرگی است و معجزه 

وجود مقدس امیرالمومنین)ع( در امروز ظاهر شد.
نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی در ادامه خطبه های نماز جمعه بیان کرد: دو هفته پیش به 
مناسبت اولین جمعه دهه فجر، من گفتم نسل های امروز ما نسبت به انقاب چهار سوال دارند 
که به سه سوال در دو هفته گذشته پاسخ دادم و پاسخ به سوال چهارم باقی ماند. سوال چهارم 
این بود که آینده این انقاب به کجا می رســد. هفته گذشته در خصوص دستاوردهای انقاب، 

گفتم که در راس تمام این دستاوردها، اقتدار دین و اسام قرار دارد.
علم الهدی با بیان اینکه هر کســی آینده انقاب را در یک چیزی می بیند، اما انقابیون برای 
توســعه دین انقاب کردند، گفت: آینده انقاب از نظر قدرت دین و جهانی شــدن دین، یک 
مسیر بسیار سریع و تندی است و دین به سرعت در حال جهانی شدن است؛ چراکه الآن عصر 
ارتباطات اســت و مرزهای جغرافیایی کشورها از بین رفته و مرزهای فرهنگی اقوام و ملل در 
دنیا مطرح است که با توسعه ارتباطات و در دسترس قرار گرفتن تمام فرهنگ ها در اختیار مردم 

جهان، دنیا تبدیل به میدان مسابقه فرهنگ ها، تمدن ها و ایدئولوژی ها می شود.
وی افزود: هانتیگتون، مشاور کاخ سفید، از جنگ تمدن ها سخن می گفت، اما این جنگ نیست، 
مسابقه است. آن ها می خواهند مسابقه را به جنگ مبدل کنند، تا بنای قدرت های استکباری در 
سرکوبی تمدن ها و فرهنگ ها قرار گیرد و در نتیجه تمدن استکبار بر دنیا حاکم شود. لذا تعبیر 

به جنگ تمدن ها می کنند، اما در اصل مسابقه تمدن ها در جریان است.
امام جمعه مشــهد با بیان اینکه توسعه ارتباطات باعث دستیابی مردم دنیا به تمام فرهنگ ها و 
ایدئولوژی ها شــده است، عنوان کرد: در این مسابقه، اسام برنده است. این حرف من نیست، 
حرف اســحاق رابین ملعون، ۶ ماه پیش از اعدام اســت. او در دانشــگاه لیون فرانسه، در یک 
کنفرانسی گفت قرن ۲1، قرن زور نیست که ناوگان اقیانوس پیما قدرت و برتری را تعیین کند، 
قرن پول هم نیست که بانک ها قدرت را تعیین کنند. قرن ۲1، قرن فرهنگ و ایدئولوژی است 
و اسام قوی ترین ایدئولوژی اســت. رابین به غربی ها گفت اگر می خواهید در قرن ۲1 آقایی 
غرب را حفظ کنید، باید اســام را نابود کنید، چون تنها ایدئولوژی که با فطرت بشــر مطابقت 
دارد، اســام است که مورد پذیرش تمام انســان ها قرار خواهد گرفت. بنابراین قرن ۲1، قرن 

آقایی اسام است.
علم الهدی با تاکید بر اینکه آینده انقاب، توســعه و جهانی شــدن اســام به وسیله انقاب 
اسامی است، اضافه کرد: لذا مقام معظم رهبری در بیانیه گام دوم انقاب، نهایت این گام دوم 
را ظهور ولایت عظما معرفی کردند. حال در داخل کشور و در مسیر زندگی اجتماعی ما، آینده 
انقاب به کجا می رسد؟ آینده انقاب به جایی می رود که دیگر مردم مدیریت های کاسیک را 
قبول نمی کنند و به دنبال مدیریت های جهادی هستند. از این پس، مدیری در جامعه پذیرفته 
است که جهادی مدیریت و عمل کند. دیگر مدیریت های کاسیک مبتنی بر تزویر مورد قبول 
نیســت، مدیر باید با عمل جهادی خود مدیریت کند و بســتر فرهنگ اجتماعی-سیاسی ما به 

طرف مدیریت جهادی به پیش می رود. 
وی ادامه داد: در آینده زندگی ما در این کشور، توسعه عدالت جریان دارد، یعنی در آینده کشور 
ما، تمام زیاده خواهی ها منفور مردم می شــود. میدان اقتصاد در کشور ما، میدان توسعه عدالت 
خواهد بود؛ چراکه مردم ما خواهان حذف تمام رانت ها و زیاده خواهی ها هســتند. مردم عدالت 

می خواهند، لذا در جامعه آینده ما عدالت اقتصادی حاکم خواهد بود.
امام جمعه مشهد بیان کرد: خاصیت سیاسی جامعه ما در آینده، توسعه مقاومت در استکبارستیزی 
است. مردم دارند مقاوم بار می آیند. 8 سال دفاع مقدس مردم ما را مقاوم کرد و امروز مقاومت 
به جایی رســیده است که رزمندگان ما دشمن را تا سر 10 متری مرز اسرائیل عقب راندند و از 
آن جا، در حال جنگ با اســتکبار هستند. همچنین تحریم ها مردم ما را از نظر اقتصادی مقاوم 
کرده اســت و الان در برابر تمام مشــکات معیشتی و فراز و نشــیب های اقتصادی، مردم ما 
مقاوم اند. همه این ها زمینه ســاز ظهور امام زمان است. این انقاب سکوی حرکت و حضرت 

بقیه الله)عج( است.

اسرائیل سرخورده از وین به دنبال ناتوی عربی
ابوالفضل خدائی

در ادامــه دوره گردی های منطقه ای مقام 
هــای رژیم صهیونیســتی نفتالی بنت روز 
دوشنبه به بحرین سفر کرد. سفری در میان 
خشم فلسطینی ها و ملت بحرین، درست در 
ســالروز خیزش مردم بحرین در ۲5 بهمن 
مــاه 138۹ انجــام شــد و تظاهرکنندگان 
با حمــل پاکاردهایی با مضمــون »قیام 
نباید متوقف شــود« به عادی سازی روابط 
بحرین با رژیم صهیونیستی اعتراض کردند. 
جمعیت الوفــاق بحرین نیز هر گونه توافق 
امنیتــی میان حکام بحرین و ســران رژیم 
صهیونیســتی را از نظر حقوقــی و قانونی 
فاقد مشروعیت دانســت.در اوج اعتراضات 
مردم بحرین، بنت با »حمد بن عیســی آل 
خلیفه«، پادشاه بحرین و »سلمان بن حمد 
آل خلیفه«، ولیعهــد بحرین دیدار و درباره 
تقویت همــکاری دوجانبه  فرصت هــای 
رایزنی کــرد. از طرفی دیگــر عبداللطیف 
الزیانی، وزیر خارجه بحرین از ســفر قریب 
الوقوع ولیعهد بحرین به اســرائیل خبر داد. 
وی گفت نخست وزیر اســرائیل از ولیعهد 
بحرین برای سفر به اســرائیل دعوت کرد 
و ولیعهد بحرین بــا پذیرش این دعوت به 

زودی به اسرائیل سفر خواهد کرد.
اظهارات نخست وزیر رژیم صهیونیستی در 
روزها و هفته های اخیر نشان می دهد که 
چگونه نفوذ ایــران در معادلات منطقه ای 
این رژیم را نگران ساخته و ترس از رسیدن 
به توافق در وین، ســبب شــده تا هیاتی را 
به منظور کارشکنی در مذاکرات به اتریش 
اعــزام کند. از همین رو به نظر می رســد 
دوره گردی های اخیر مقام های ارشد رژیم 

صهیونیســتی در ادامه سیاست های ایران 
هراســانه و دلگرمی دادن بــه طرف های 
توافق آبراهام به منظور موثر نشــان دادن 

آن است.
بنت به ناتوی عربی علیه ایران می اندیشد؟

نشریه صهیونیســتی هاآرتص در این باره 

نوشــت: برخی پــس از روی کار آمدن جو 
بایدن، و سپس تشــکیل دولت بنت-لاپید 
در ژوئن گذشته، نگران بودند که روندهای 
عادی ســازی روابط از بیــن رفته و عقب 
نشــینی از توافق ها آغاز شــود اما سلسله 
ســفرهای وزرای ارشــد دولت اسرائیل به 
امارات، مراکش و بحرین در ماه های اخیر 
این نگرانــی ها را از بین بــرد. دیدار بنت 
از منامــه تنها دو هفته پــس از دیدار وزیر 
دفاع بنی گانتس انجام شــد. یائیر لاپید نیز 
قباً در سپتامبر گذشته بازدیدی از بحرین 

داشت.
نشریه صهیونیســتی در ادامه در خصوص 
اهمیت بحرین برای اسرائیل نوشت: اگرچه 
این کشــور به عنوان کوچــک ترین و کم 
جمعیت ترین کشور عرب به شمار می رود 
اما یک پایگاه اســتراتژیک در خلیج فارس 
است و از ناوگان پنجم نیروی دریایی ایالات 
متحده میزبانی می کند و همچنین نماینده 

عربســتان سعودی اســت و بدون موافقت 
صریح ریاض، بحرینی هــا اینقدر صریح و 
گرم از رهبران اسرائیل میزبانی نمی کردند. 
هاآرتص در ادامه این چراغ سبز را از سوی 
محمد بن ســلمان ولیعهد عربستان اعام 

کرد که فعا تنها مانع عادی ســازی روابط 
بین اسرائیل و عربستان، سلمان عبدالعزیز 

پاشاه سعودی است.
هاآرتص افزود: در حــال حاضر، دیدارهای 
آشــکار اســرائیلی ها از عربستان سعودی 
»جام مقدس« همســویی مجدد در منطقه 
اســت و عادی ســازی روابط عربستان و 
اســرائیل اجتناب ناپذیر به نظر می رســد. 
موضوعی که اخیراً اندیشــکده »مؤسســه 
یهــودی امور امنیت ملــی« نیز اعام کرد 
روابط  عادی ســازی  ســعودی  ولیعهد  که 
با اســرائیل را در اولویت قــرار داده و این 
اولیــن گام هــای وی در صورت  موضوع 
رسیدن به تاج و تخت پادشاهی خواهد بود.

ائتلاف پوشالی صهیونیست ها
بنت که اخیرا هــدف اصلی خود از دیدار با 
مقامــات بحرینی را تقویت اتحاد منطقه ای 
علیه ایــران اعام کــرده از مقام های این 
کشور درخواست کرد تا به ائتاف ضدایرانی 

اســرائیل ملحق شوند. ســفرهای قبلی از 
جمله به امارات نیز نشان می دهد که رژیم 
صهیونیستی به دنبال تشکیل ناتوی عربی 
علیه ایران اســت. کاهــش تاثیر آمریکا بر 
تحولات منطقه ضعف اســرائیل و متحدان 
عربی خــود در معادلات اخیــر منطقه ای 

ســبب شــده تا تل آیو به دنبال پر کردن 
خا واشنگتن باشد. به نوشته جوئیش نیوز 
سیندیکیت، » ایال زیسر« استاد خاورمیانه 
دانشــگاه تل آویو گفت: اکنون که به نظر 
می رســد آمریکایی ها منطقه را ترک می 
کننــد و تقویت روابط با اســرائیل به ویژه 
در زمینه مســائل امنیتی برای بحرین مهم 
است. وی افزود: هم بحرین و هم اسرائیل 
نگران هستند که در نهایت توافقی با تهران 
حاصل شود که مشکل را حل نخواهد کرد 
و تنها زمانی که پای سیاســت قاطعانه اش 
در منطقه به میــان می آید، ایران را تقویت 

می کند. 
جوئیش نیوز سیندیکیت در ادامه به نقل از 
کارشناســان مدعی شد: تهدید روسیه علیه 
اوکراین در حال حاضــر به  عنوان منحرف 
کــردن توجه جهان از ایران عمل می کند و 
برخی از کارشناســان نگرانند که آمریکا آن 
را بیشــتر جنبه جانبی بداند و در قبال ایران 

نرمش نشان دهد.
این رســانه صهیونیســتی در ادامه به نقل 
از »نیریــت اوفیر« از دپارتمــان مطالعات 
خاورمیانه در دانشــگاه بار-ایان نوشــت 
کــه دیدار بنت صرفاً محدود به رســیدگی 
به موضوع ایران نبود. در چند ماه گذشــته، 
بحرین و اســرائیل در تعدادی از مسائل از 
جملــه واردات، صــادرات و همکاری بین 
مردم، مانند دنیای تجاری و دانشــگاهی، با 
یکدیگر همکاری کرده اند. هر دو کشــور بر 
ســر یک برنامه 10 ساله به نام »استراتژی 
صلح گرم مشــترک« برای گسترش روابط 
و همکاری در تعــدادی از زمینه ها توافق 

کردند.
اوفیر گفت: این ســفر تصادفی نیست، زیرا 
عربستان سعودی نیز برای نزدیک شدن به 
اســرائیل اقداماتی انجام داده است اما هنوز 
به توافقنامه آبراهام نپیوســته است. در این 
بین بحرین از نظر کشــورهایی که اسرائیل 
هنوز با آنها روابط دیپلماتیک ندارد، بســیار 
قابل قبول تر از امارات اســت. این کشورها 
به دنبال آن هســتند تا بحرین را به عنوان 
پل سازش و همکاری با اسرائیل تلقی کنند.

در ماه مه، به عنوان بخشی از این همکاری 
جدید، اتاق بازرگانی اســرائیل یک رویداد 
بیــن المللــی شــطرنج را در بحرین برای 
ترویج همبستگی بین افراد و تقویت روابط 
برگزار خواهد کرد. این اقدام، همزیستی را 
در اســرائیل ترویج می کند و شطرنج را به 
عنــوان یک ابزار آموزشــی تأیید می کند. 
شرکت کنندگان در این رویداد از اسرائیل، 
بحرین، ســودان، عراق، مراکش و ســایر 

کشورهای منطقه خواهند بود.

دیدگاه

منتظر یک خبر خوب باشید؛
توافق خوب با ابتکار ایران

وزیـر خارجه کشـورمان گفت: امیدوار هسـتیم 
کـه گفت وگوهـای ایـران و 1+۴ در وین منجر 
بـه رسـیدن بـه یـک توافـق خـوب در آینـده 

شـود. نزدیک 
بـه گـزارش ایسـنا، حسـین امیرعبداللهیـان در 
بـدو ورود بـه مونیـخ گفـت: سـفر بـه مونیـخ 
مونیـخ  امنیتـی  کنفرانـس  در  حضـور  بـرای 
فرصتـی اسـت بـرای ایـن کـه اولا سیاسـتت 
گـرای  تحـول  و  مردمـی  دولـت  خارجـی 
سـیزدهم در جمهوری اسـامی ایـران را تبیین 
کنیـم. وی ادامـه داد: بـه مـوازات آن اعـام 
مواضـع منطقـه ای ایـران بـا توجه بـه بحران 
هایـی کـه در منطقـه غرب آسـیا بـا آن مواجه 
هسـتیم و طبعـا تمرکـز بـر موضـوع مذاکرات 
ویـن بـرای لغـو تحریـم هـا }از جملـه اهداف 
ایـن سـفر اسـت.{وزیر خارجـه گفـت: امیدوار 
هسـتیم که گفـت و های ایـران و 1+۴ در وین 
منجـر بـه رسـیدن بـه یـک توافـق خـوب در 

آینـده نزدیـک شـود.
وی ادامـه داد: بـرای مرحلـه پـس از توافـق 
خـوب نیازمنـد این هسـتیم کـه گفت وگوهایی 
را بـا کشـورهای مختلـف داشـته باشـیم برای 
بـه  طرفهـا  همـه  بازگشـت  آمـاده  کـه  ایـن 
تعهداتشـان و اجـرای توافقـات ذیـل برجام که 

در سـال ۲015 انجـام شـد، باشـیم.
دیدارهـا  از  بخشـی  افـزود:  امیرعبداللهیـان 
سیاسـت   تبییـن  مـوازات  بـه  گفت وگوهـا  و 
خارجـی دولـت جدیـدی و مسـایل منطقـه ای 
المللـی بـه موضـوع همـکاری هـای  بیـن  و 
بیـن المللـی بـا جمهـوری اسـامی ایـران  و 
توسـعه مناسـبات اقتصـادی جهـان بـا ایـران 
موضـوع  در  کـرد:  تاکیـد  برمی گـردد.وی 
مذاکـرات ویـن هنـوز بـا برخـی مسـایل حـل 
نشـده مواجهیـم کـه جنـاب آقـای باقـری و 
هـدف  بـا  و  جدیـت  بـا  ویـن  در  همکارانـم 
رسـیدن بـه یـک توافـق خـوب گفت وگوهـا 

را ادامـه می دهنـد.وی در پاسـخ بـه ایـن کـه 
و  نزدیـک می بینیـد  را  تحریم هـا  لغـو  چقـدر 
آیـا طرفیـن بـه توافـق می رسـند؟ گفـت: آن 
چـه کـه مربـوط بـه جمهـوری اسـامی ایران 
هسـت و ابتـکارات فعالـی کـه ایـران روز میـز 
مذاکـره قـرار داده مـا بـه یـک توافـق خوب و 
دسـت یافتنـی بسـیار نزدیکیـم، امـا این طرف 
هـای غربی هسـتند که بایـد ابتـکار و انعطاف 
واقعـی خود را به تصویر بکشـند و آنها هسـتند 
کـه می تواننـد تعییـن کننـد کـه مذاکـرات در 
چنـد روز آینـده بـه نتیجـه خواهد رسـید یا در 

چنـد هفتـه آینـده.

آمریکا: پیشرفت قابل توجهی در مذاکرات 
وین انجام شده است

یـک  سـخنگوی  وزارت امور خارجـه آمریکا نیز 
در گفت وگویـی بـا تـاش بـرای انداختن توپ 
در زمیـن ایـران، بـه گمانه زنـی دربـاره زمـان 
انجـام شـدن توافق در مذاکـرات وین پرداخت.
یـک  ترکیـه،  تی آرتـی  شـبکه  گـزارش  بـه 
روز  آمریـکا  خارجـه  امـور  وزارت  سـخنگوی  
شـده  حاصـل  پیشـرفت  دربـاره  پنج شـنبه 
گفـت  فرانسـه  خبرگـزاری  بـه  مذاکـرات  در 
»پیشـرفت قابـل توجهـی« در هفتـه گذشـته 
در مذاکـرات ویـن انجام شـده اسـت که باعث 

می شـود در صورتـی کـه ایران »جدیت نشـان 
دهـد« توافـق ظـرف چنـد روز امکان پذیـر بـه 
نظـر برسـد.به گفتـه او، »اگـر ایـران جدیـت 
نشـان بدهـد، مـا می توانیـم و باید ظـرف چند 
روز بـه تفاهمـی در زمینه بازگشـت دوجانبه به 

اجـرای کامـل برجـام دسـت یابیـم.«
ایـن سـخنگوی  وزارت امـور خارجـه آمریـکا 
افـزود: امـا هـر چیـزی فراتـر از آن، احتمـال 
رسـیدن بـه یـک توافق را بـه خطـر می اندازد.
بـه گـزارش ایسـنا، اظهـارات ایـن سـخنگوی 
بـاره،  ایـن  در  آمریـکا  خارجـه  امـور  وزارت 
بـا برگـزاری دور هشـتم مذاکـرات  هم زمـان 

می شـود. مطـرح  ویـن 
در  ایـران  ارشـد  مذاکره کننـده  باقـری،  علـی 
مذاکـرات ویـن دربـاره پیشـرفت مذاکـرات در 
صفحـه توییتـرش نوشـته بـود: بعـد از هفته ها 
مذاکـرات فشـرده، بیـش از هر زمان بـه توافق 
نزدیـک شـده ایم، اما تـا وقتی دربـاره همه چیز 
توافـق نشـده باشـد، دربـاره هیـچ چیـز توافق 

است. نشـده 
از  خـودداری  واقع بینـی،  افـزود:  باقـری 
زیاده خواهـی و توجـه بـه تجربـه چهـار سـال 
گذشـته لازمـه تحقق ایـن هدف اسـت. زمان 
فـرا  مـا  مذاکراتـی  تصمیم گیـری طرف هـای 

رسـیده اسـت.
جدیدترین ارزیابی اولیانوف از روند مذاکرات 

وین
در  روسـیه  مذاکره کننـده  هیـأت  رئیـس 
آخریـن  ویـن  در  تحریم هـا  رفـع  مذاکـرات 
ارزیابـی خـود را از رونـد این گفت وگوهـا ارائه 

اسـت. کـرده 
در  روسـیه  دائـم  سـفیر  اولیانـوف،  میخائیـل 
ویـن  در  مسـتقر  بین المللـی  سـازمان های 
کـه ریاسـت هیـأت نمایندگـی ایـن کشـور در 
مذاکـرات رفـع تحریم هـا در ویـن را بـر عهده 
دارد در مصاحبـه ای بـا »ایتارتـاس« ارزیابـی 
خـود از آخریـن وضعیـت ایـن گفت وگوهـا را 

کرد. ارائـه 
در  بهمن مـاه(   ۲۹( جمعـه  روز  اولیانـوف 
گفتـه  ایتارتـاس  خبرگـزاری  بـا  مصاحبـه ای 
مذاکـرات ویـن در »مرحلـه نهایی« قـرار دارد 
و احتمـال اینکـه تا پایان ماه جـاری )میادی( 
میـان طرف ها توافق حاصل شـود، زیاد اسـت.
ایتارتـاس بـه نقل از این مقام روسـیه نوشـت: 
»گفت وگوهـای ویـن در مرحلـه نهایی اسـت. 
شـانس واقعـی وجـود دارد کـه ایـن مذاکـرات 
بـه نتیجـه  برسـند و ایـن چیزی اسـت که طی 
ایـن چندین مـاه تـاش، مدنظر بوده اسـت.«

اسرائیل و برخی کشورهای عربی نگران به سرانجام رسیدن توافقی با تهران در وین هستند 
چرا که بزعم آنها منجر به تقویت اقتصاد، زیرساخت ها و توانمندی های ایران در همه حوزه ها 

خواهد شد
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قیمت لیر و تصمیم عجیب اردوغان 
قیمت لیر ترکیه در معامات بعدازظهر پنجشنبه 
اندکی کاهــش یافت زیرا بانــک مرکزی آن 
تصمیم گرفت نرخ بهره اصلی را در 1۴ درصد 

نگه دارد.
پیش از ایــن اعامیه، رجب طیــب اردوغان، 
رئیس جمهور ترکیه، قول داده بود که نرخ بهره 
را بشــکند، علیرغم اینکه تورم در این کشــور 
در ماه گذشــته به بالاترین میزان در ۲0 سال 

گذشته یعنی ۴8.۶۹ درصد رسید.
جیســون تــووی، اقتصاددان ارشــد بازارهای 
نوظهور در کپیتال اکونومیکس در این باره می 
نویسد: افزایش بیشــتر تورم به نزدیک به 50 
درصد ســالانه در ژانویه به وضوح کافی نبود تا 
بانک مرکزی ترکیــه )و مهمتر از همه، رئیس 
جمهور اردوغان( را به سمت راست گرایی سوق 
دهد.هــر دلار لیر ترکیه در برابــر دلار آمریکا 

در ســاعت 1۶:30 با قیمــت 13.۶۲۴3 معامله 
می شــد.پول ترکیه در ســال گذشته بیش از 
۴8 درصد از ارزش خود را از دســت داده است 
زیرا اردوغان سیاســت خود را مبنی بر اجتناب 
از افزایــش نرخ بهره با وجود تورم بســیار بالا 

ادامه داده است.
ذخایــر ارزی ترکیــه به طور پیوســته در حال 
کاهش اســت و ترک هایی کــه به لیر حقوق 
می گیرنــد به طور فزاینده ای قــادر به خرید 
کالاهای اساســی با افزایش قیمت ها نیستند. 
افزایش شــدید تعرفه های بــرق و گاز طبیعی 
درد و رنج مصرف کنندگان و مشاغل را تشدید 

کرده است.
اردوغان روز پنجشــنبه متعهد شد که تورم را 
تک رقمی کند. کاپیتال اکونومیکس پیش بینی 
می کند که تــورم در ماه های آینده حدود 50 

درصــد باقی بماند و تنها تا پایان ســال ۲0۲۲ 
کاهش یابد.علیرغم بدتر شدن پس زمینه تورم، 
افزایش نرخ بهره همچنــان دور از ذهن باقی 
می ماند، زیرا سیاســت گذاران به دنبال »مدل 
اقتصادی جدید« خود یعنی نرخ های بهره پایین 

و لیر ضعیف ادامه می دهند.
لیر در هفته های اخیر در حدود 13.5 دلار ثابت 
مانده اســت، که توسط مداخله شــدید بانک 
مرکزی در FX تقویت شــده است. اما بسیاری 
از اقتصاددانان اســتدلال می کنند که وضعیت 
استراتژیست  اش،  نیست.تیموتی  پایدار  موجود 
 Bluebay Asset در  نوظهــور  بازارهــای 
Management در توییتــر نوشــت: اردوغان 
گفت که بحــث در مورد نرخ بهــره فروکش 
کرده است؛ من کاماً مخالفم. لیر ممکن است 
با مداخله گســترده FX تثبیت شــده باشد، اما 

ایــن یک راه حــل کوتاه مدت اســت.گفتنی 
اســت که پس از اولین سفر رسمی اردوغان به 
امــارات متحده عربــی در نزدیک به یک دهه 
گذشــته، او بیش از دوازده قرارداد همکاری را 
با رهبری شــیخ نشــین نفت خیز خلیج فارس 
امضا کرد کــه متعهد به ســرمایه گذاری 10 

میلیارد دلاری در ترکیه شده است. به نظر می 
رسد این سفر بخشــی از تاش های گسترده 
تــر رئیس جمهور ترکیه بــرای بهبود روابط با 
کشورهای عربی خلیج فارس و همچنین رژیم 
غاصب صهیونیستی پس از سال ها تنش و بی 

اعتمادی است.

ضوابط پرداخت عیدی کارکنان و 
بازنشستگان دولت ابلاغ شد

مصوبــه دولت درمورد تعییــن میزان و 
ضوابط پرداخت پاداش پایان سال 1۴00 
)عیدی( کارکنان و بازنشســتگان دولت 
توســط معاون اول رئیس جمهور اباغ 

کرد.
خبرآناین نوشــت: در جلسه مورخ ۲۴ 
بهمن 1۴00 هیئت وزیران به دســتگاه 
هــای اجرایی، نیروهای مســلح، وزارت 
اطاعات و ســازمان انرژی اتمی ایران 

اجازه داد به کارمندان خود )اعم از رسمی، ثابت، پیمانی، خرید خدمت، قراردادی و موقت( و 
اعضای هیئت علمی دانشگاه  ها و مؤسسات آموزش عالی و تحقیقاتی و قضات که بطور تمام 
وقت اشــتغال به کار دارند )به اســتثنای کارگران شاغل در کارگاه های مشمول قانون کار(، 
مبلغ ثابت 1۶ میلیون ریال به نسبت مدت خدمت تمام وقت در سال 1۴00 به عنوان پاداش 
آخر ســال )عیدی( در بهمن ماه ســال جاری از محل بودجه مصوب دســتگاه های اجرایی 
پرداخت کنند و به موجب این مصوبه، پرداخت پاداش آخر ســال )عیدی( به کارکنان خرید 
خدمت، قراردادی و موقت به نسبت خدمات تمام وقت آنان در سال 1۴00 بوده و در هر حال 

میزان عیدی این گونه افراد از 50 درصد رقم مذکور کمتر نخواهد بود.
پاداش آخر سال چقدر است؟

میزان پرداخت پاداش آخر ســال )عیدی( بازنشستگان، مســتمری بگیران، حقوق وظیفه از 
کارافتادگی، حقوق وظیفه وراث مســتخدمین متوفای مشمول صندوق بازنشستگی کشوری، 
ســازمان تأمین اجتماعی نیروهای مســلح و ســایر صندوق های بازنشستگی و نیز شهدا و 
جانبــازان از کار افتــاده کلی نیز به مبلغ ثابت 1۶ میلیون ریال حســب مورد از محل بودجه 

مصوب صندوق بازنشستگی یا دستگاه اجرایی ذیربط قابل پرداخت است.
عیدی بازنشســتگان مشــمول صندوق بازنشستگی کشوری که در ســال 1۴00 حق عائله 
مندی، اولاد و بیمه خدمات درمانی آنها را صندوق مذکور پرداخت نموده، توسط آن صندوق 
قابل پرداخت اســت و ســایر مواردی که مشمول صندوق های یاد شــده نیستند، از محل 

اعتبارات دستگاه اجرایی، سازمان یا شرکت دولتی ذی ربط قابل پرداخت است.
معلمان حق التدریس چه خواهند شد؟

از طرفــی خدمت نیمه وقت بانوان از لحاظ اجرای این تصویبنامه، تمام وقت محســوب می 
شود و معلمان حق التدریس نیز نسبت به ساعات تدریس مشمول این تصویبنامه خواهند بود.
شــرکت های دولتی نیز موظفند از پرداخت هر مبلغی تحت عنوان عیدی یا عناوین مشــابه 
عاوه بر مبلغ مذکور به مدیران و اعضای هیات مدیره خودداری کنند و ســازمان حسابرسی 
یا حسابرســان قانونی شــرکت ها نیز مکلفند نظارت لازم در این خصوص را اعمال و موارد 

خاف را گزارش کنند.
به مشــمولین این تصویب نامه که براســاس قوانین و مقررات مربوط از کمک هزینه عائله 
مندی و اولاد برخوردار می باشند، عاوه بر مبلغ عیدی موضوع مصوبه، در راستای حمایت از 
خانواده مبالغی به شرح زیر توسط مرجع پرداخت کننده عیدی هایی بابت هر فرزند و همسر 
پرداخت خواهد شد؛ بابت همسر مبلغ ثابت ۴ میلیون ریال و  بابت هر فرزند تحت تکفل مبلغ 

ثابت یک میلیون و 500 هزار ریال پرداخت خواهد شد.

  نامه مهم رییس اتاق ایران
به دو وزیر اقتصادی
رییــس اتاق بازرگانی ایــران در نامه ای 
به وزرای اقتصــاد و صنعت و همچنین 
رییــس کل بانک مرکزی، درخواســت 
کرد که سیاست های احتیاطی این بانک 

متوقف شود.
بر  مبنی  بانــک مرکــزی  بخش نامــه 
سیاســت های احتیاطی کان به منظور 
کاهش و کنترل ریسک های بانکی، 30 
آذر ۹۹ به شبکه بانکی کشور اعام شده 

اســت که »میزان مجاز برای رشد دارایی های مشــمول سایر بانک و موسسات اعتباری )به 
اســتثنای بانک های تخصصی( حداکثر معادل ۲ درصد در هر ماه اســت« و »با هدف بهبود 
کیفیت ترازنامه بانک ها و موسسات اعتباری، بخش نظارت می تواند رشد دارایی های مشمول 

بانک یا موسسه اعتباری را کمتر از ۲ درصد تعیین کند«.
اباغیه مذکور تا پانزدهم آذرماه ســال جاری، توســط شبکه بانکی اجرایی نشد و پس از آن 
با اعام شــفاهی بانک مرکزی، مقرر شد از 15 آذر سال جاری، بانک های عامل نسبت به 
اجرای بخش نامه مذکور اقدام کنند که این موضوع به دلیل کند شــدن و در مورادی توقف 

اعطای تسهیات به واحدهای تولیدی از سوی اتاق ایران مورد اعتراض قرار گرفته است.
بر اســاس گزارش سایت اتاق ایران، غامحســین شافعی- رئیس اتاق ایران در این نامه به 
این مســاله اشاره کرده است که از زمان اجرایی شدن بخش نامه مذکور، بانک های عامل به 
ناچار روند تســهیات دهی به واحدهای تولیدی را متوقف کرده اند و تسهیات مصوب را به 
صورت قطره چکانی پرداخت می کنند؛ آن هم در شــرایطی که این بخشنامه بر اساس تورم 
۲۴ درصد تدوین شــده و اکنون که تورم به بیش از ۴0 درصد رســیده و  واحدهای تولیدی 
با پرداخت های ســنگین عیدی، پاداش، دستمزد و مزایای کارگران و کارکنان مواجه هستند، 

تسهیات پرداختی کفاف رفع نیاز واحدهای تولیدی کشور را نمی دهد.
شافعی در ادامه این نامه، با برشمردن مشکاتی که اجرای این بخشنامه بانک مرکزی برای 
واحدهای تولیدی به همراه داشــته، از درخواســت کمیسیون های تخصصی اتاق ایران برای 
توقف اجرای بخشنامه های مورد اشاره بانک مرکزی به قید فوریت خبر داده و درخواست کرده 
اســت: با توجه به شرایط موجود، بخشنامه های صادره و اباغ شده، دوباره در شورای پول و 
اعتبار مورد بررسی قرار گیرد و نسبت های ذکر شده در بخشنامه ها افزایش یابند که به این 
ترتیب، با افزایش نســبت های مندرج در بخشنامه های مذکور، حداقل در دو ماه پایانی سال 
جاری و ماه های نخســت سال آتی، از تولید حمایت و پشتیبانی شده و امکان پرداخت حقوق 
و دستمزد کارگران و کارکنان به ویژه از سوی بنگاه های کوچک و متوسط فراهم خواهد شد.

  قیمت ها از آگهی های مسکن 
در سایت ها حذف خواهد شد؟

رئیس اتحادیه مشــاوران اماک 
کشور گفت: درج قیمت های غیر 
متعارف و خارج از عرف در برخی 
از ســایت ها زمینه ساز افزایش 
قیمت در بازار مسکن شده است.

مصطفی قلی خســروی گفت: در 
از  اپلیکیشــن ها  برخی  سایت و 
ســوداگران تنها به بهانه چشــم 
و هــم چشــمی، اقدام بــه درج 
آگهی های مســکن بدون در نظر 
گرفتن عــرف منطقه می کنند که 

خود زمینه ساز افزایش قیمت اجاره و خرید مسکن شده است.
به گفته رئیس اتحادیه مشاوران اماک کشور برای جلوگیری از درج قیمت مسکن و یا اجاره 
در این سایت ها با دادســتانی مکاتبه ای داشته ایم و با پیگیری های صورت گرفته قرار است، 

درج قیمت ها که باعث رقابت مضره در این بازار شده، برداشته شود.
همزمان با افزایش قیمت نرخ مســکن، خودرو و ارز با پیگیری دادستانی پارسال و همچنین 
ســال ۹۷ برای یک بازه زمانی کوتاه درج قیمت ها از آگهی ها سایت ها برداشته شد، اما پس 

از گذشت مدت کوتاهی دوباره قیمت ها به سایت ها بازگشت.

باخبر باشید

سال تمام شد؛

مستأجر به »وام اجاره« نرسید؟ 
در ســال های اخیر هم زمــان با جهش های 
ارزی و کاهش ارزش پــول ملی، نرخ اجاره 
بها نیز با روند صعودی همراه بوده اســت. به 
گونه ای که بر اســاس آمار های اعام شده، 
گزارش هــا حاکی از پرواز اجاره مســکن در 
شهر تهران با رشــد 50.۷ درصدی اجاره بها 
در دی ماه سال جاری نسبت به دی ماه سال 

گذشته است.
به گزارش تابناک اقنصــادی؛ در این میان، 
ســهم بالای اجاره بهــا در ســبد هزینه ای 
اســت.  اساســی  از چالش های  خانوارهــا، 
به گونــه ای که در تهــران، اجاره بها بیش از 
۶0 درصد هزینه خانوار ها را می بلعد. این در 
حالی است که در بدترین حالت، سهم اجاره 
بهای مسکن در سبد هزینه خانوار ها در دنیا 
30 درصد است، اما ســهم قابل توجه هزینه 
اجاره در ســبد معیشــت مردم، نشان دهنده 
رشــد افسارگســیخته اجاره مسکن در خلأ 
سیاســت های مؤثر برای افزایش عرضه به 
این بــازار و تنظیم گری ســطح نرخ اجاره 

نشینی است.
در این شــرایط، با توجه به فشــار اقتصادی 
مضاعف بر مســتأجران، حجت الاسام سید 
ابراهیم رئیســی رئیس جمهور نیز یکشنبه 3 
بهمن ماه در جلسه ستاد اقتصادی دولت پس 
از اســتماع گزارش مرکز آمــار در خصوص 
تــورم دی ماه و اجاره بهای مســکن، ســتاد 
اقتصادی دولت با همراهی دســتگاه مربوطه 
را به بررسی علل افزایش اجاره بها و راه های 

کاهش اجاره مسکن مکلف کرد.
برنامه دولت برای حمایت از مستأجران؛ 

تعیین سقف اجاره و وام ودیعه!
درحالی کــه در دو ســال اخیــر، با شــیوع 
ویروس کرونــا، یکی از تبعات آن به نابودی 
کســب وکار ها و آســیب به معیشت و قدرت 
خرید مردم منجر شــده اســت، دولت تدبیر 
و امید در سال گذشــته در جهت حمایت از 
مســتأجران، مصوبه ای با محوریت پرداخت 
وام به مستأجران داشت. به گونه ای که به طور 
مشخص مصوب شــد در تهران 50 میلیون، 
شــهر های بزرگ 30 میلیون و شــهر های 
کوچک 15 میلیون تومان وام ودیعه مسکن 

به مستأجران پرداخت شود.
با شــروع ســال 1۴00، دولت تدبیر و امید 
بازهم بر این مصوبه و تمدید آن تأکید داشت 
تا: اولًا حداکثر افزایش مبلغ اجاره بها یا مبلغ 
رهن برای این قرارداد ها در کان شهر تهران 
تا ســقف ۲5 درصد و ســایر کان شهر ها تا 
سقف ۲0 درصد و برای سایر مناطق شهری 

کشور تا سقف 15 درصد خواهد بود.
دوما؛ مهلت ثبت نام اشــخاص واجد شرایط 
برای دریافت تســهیات کمک ودیعه اجاره 
مســکن تا پایان شــهریورماه 1۴00 تمدید 
می شود. بانک ها و مؤسسات اعتباری موظفند 
حداکثر تا پایان آذرماه سال جاری تسهیات 
مذکــور را پرداخت نمایند. ســقف مبلغ این 
تسهیات برای کان شهر تهران ۷0 میلیون، 
ســایر کان شهر ها ۴0 میلیون تومان و سایر 

شــهر ها ۲5 میلیون تومان تعیین می شــود. 
شــرایط و مقررات مترتب بر این تسهیات 
در سال 13۹۹، در ســال جاری نیز به قوت 
خود باقی اســت. تا ســقف مبلــغ 10 هزار 
میلیارد تومان از بسته تسهیات کرونایی، در 
ســال 1۴00 به پرداخت تسهیات برای این 

موضوع اختصاص داده می شود.
ســوما؛  با عنایت به استمرار شرایط بیماری 
کرونا، کلیــه قرارداد های اجــاره مربوط به 
اماک مسکونی استیجاری که از تاریخ اباغ 
این مصوبه تا پایان ســال 1۴00 مدت زمان 
اعتبار آن ها به اتمام می رسد، در صورت عدم 
توافق طرفین و تمایل مســتاجرین، به مدت 

یک سال به صورت خودکار تمدید می شود.
امــا همان طــور که اشــاره شــد، یکی از 
محور های مهم این مصوبه دولت در دو سال 
اخیر، پرداخــت وام اجاره با مبالغ مذکور بود. 
موضوعی که از همان ابتــدا با نگرانی هایی 
مبنی بر عدم همکاری شبکه بانکی با مردم 
همراه شد و درنهایت نیز بسیاری با گایه از 
شرایط سخت بانک ها پیش روی مستأجران، 

از دریافت این تسهیات منصرف شدند.
در ســال جاری نیز مهلت ثبت نام متقاضیان 
دریافت تسهیات ودیعه مسکن، از ۲۶ خرداد 
آغــاز و درنهایت تا پایان آذرمــاه این زمان 

تمدید و به پایان رسید.
چه تعداد موفق به دریافت این وام شدند؟

محمــود محمــودزاده  معاون وزیــر راه در 
روز های گذشــته دراین باره گفــت: با توجه 
به مصوبه ســتاد ملی کرونــا در حمایت از 
مستأجران، طی دو ســال اخیر وزارت راه و 
شهرســازی اقدام به معرفی متقاضیان واجد 
شــرایط به بانک های عامل جهت پرداخت 
وام ودیعه کرده اســت. وی ادامه داد: بر این 
اساس حدود ۷00 هزار مستأجر واجد شرایط 
دریافت وام ودیعه مسکن به بانک ها معرفی 
شدند. وی با بیان این که از این تعداد بانک ها 
بــه حدود ۲۲0 هزار اجاره نشــین )حدود 31 
درصد( وام ودیعه مسکن را پرداخت کرده اند، 
افزود : سیســتم بانکی باید تا پایان بهمن ماه 
وام مستأجران معرفی شده از سوی وزارت راه 

و شهرسازی را پرداخت کند.
چرا »وام اجاره« به دســت چنــد صد هزار 
مســتأجر نرســید؟ /مقصر کیســت؛ بانک 

مرکزی، وزارت راه یا ستاد ملی کرونا؟
تا به امروز؛ بانک ها چقدر وام پرداخت 

کردند؟
شهرزاد دانشمندی، مدیر اداره اعتبارات بانک 
مرکزی در خصوص آخرین وضعیت پرداخت 
تسهیات ودیعه مسکن در سال جاری گفت: 
حســب مصوبات ستاد کرونا در ۲۲ خردادماه 
1۴00، مقرر شــده بود که بانک ها تا سقف 
10 هــزار میلیارد تومــان )100 هزار میلیارد 
ریال( تسهیات ودیعه اجاره مسکن پرداخت 
کنند؛ بنابراین ســقفی که ستاد کرونا تعیین 
برای این تسهیات تعیین کرده بود، بیش تر 
از 10 هــزار میلیارد تومان نبوده اســت. وی 
افــزود: تا به امروز 8۷00 میلیــارد تومان از 

این تســهیات پرداخت شده است و 1300 
میلیــارد تومان هم در دســت اقــدام برای 
پرداخت است. این در حالی است که قرار بود 
ثبت نام متقاضیان بر اساس این سقف، انجام 
شود،  اما ثبت نام هایی که انجام شده تا سقف 
۲3۴ هزار میلیارد ریال یعنی بیش از دو برابر 
سهمیه ای که ســتاد کرونا تعیین کرده، ثبت 
انجام شده اســت؛ بنابراین بدیهی است که 
قطعاً عده ای ناراضی خواهند بود، زیرا ثبت نام 
بیش از دو برابر ســهمیه ای اســت که قرار 
است پرداخت شود. درنتیجه این بودجه دولت 
نیست و از طریق منابع بانک ها و بخشی هم 

از محل آزادسازی سپرده قانونی است.
سال گذشته؛ بانک ها چقدر وام اجاره 

پرداخت کردند؟
به گفته مدیــر اداره اعتبارات بانک مرکزی؛ 
ستاد کرونا در سال گذشته ۲00 هزار میلیارد 
ریال برای تســهیات ودیعه مسکن تعیین 
کرده بودنــد، که عماً به خاطــر تعداد کم 
متقاضیانی که ثبت نام کرده بودند،  ۴۷ هزار 
میلیارد ریال پرداخت شد. این در حالی است 
که بعدازآن، پرداخت تسهیات به دلیل نبود 

متقاضی ثبت نامی،  متوقف شد.
دانشمندی یادآور شد: منابعی که ستاد کرونا 
تعیین کرده، دوســوم از محــل منابع عادی 
بانک ها و یک ســوم هم از محل آزادسازی 
ســپرده قانونی اســت. یعنی بــه ازای هر 
پرداختی که انجام می شود، یک سوم از محل 
افزایش نقدینگی انجام می شود؛ بنابراین در 
ســال گذشته، به خاطر شــرایط کرونا، ستاد 
کرونا تشــخیص داد که حتمــاً این حمایت 
از متقاضیان آســیب دیده از کرونا چه بابت 
ودیعه مســکن و چه برای ســایر رسته های 

شغلی انجام شود.  
سقف وام اجاره بیشتر می شود؟

مدیــر اداره اعتبــارات بانــک مرکــزی در 
خصوص احتمال افزایش ســقف تسهیات 
ودیعه مسکن گفت: ما فراتر از مصوبات ستاد 
کرونا نمی توانیم اقدامــی انجام دهیم و این 

در حالی اســت که بر اســاس مصوبه ستاد، 
تاکنون سقف تســهیات، 100 هزار میلیارد 
ریال اســت. وی همچنین گفت: با توجه به 
تبعات افزایش نقدینگی به دلیل آزادســازی 
افزایش  موضــوع  بانک ها،  قانونی  ســپرده 
سقف تســهیات ودیعه مسکن در کارگروه 
تخصصی ســتاد کرونا، تابه حال رأی نیاورده 

و تائید نشده است.
وامی که گرفتنش از شکستن شاخ غول 

سخت تر است
باوجود گفته های معاون وزیر راه و مدیر اداره 
اعتبارات بانک مرکزی مبنی بر روند پرداخت 
این تســهیات به متقاضیان در سال جاری، 
اما بســیاری از مســتأجران نیز در این مدت 
با مشــکات متعددی در مسیر دریافت این 
حمایت ها بوده اند. به بیان دیگر؛ در دو ســال 
گذشته شروط خارج از قانون توسط بانک ها 
شــامل مواردی همچون ضامن رسمی باید 
10 ســال سابقه داشته باشد و حداقل 5 سال 
از زمان رســیدن به دوران بازنشســتگی او 
باقی مانده باشد، بی نظمی، کندی پرداخت و 
سنگ اندازی پیش پای مستأجران، مشکاتی 
است که اجاره نشین ها در دریافت تسهیات 

ودیعه مسکن با آن مواجه شده اند.
یکی از متقاضیان دریافت وام اجاره در تماس 
با ایســنا گفته است: »بعد از گذراندن مراحل 
ثبت نام در ســایت وزارت راه و شهرســازی 
و طــی مراحل، یکــی از شــعبه های بانک 
گردشــگری را به عنوان شعبه مدنظر خود را 
انتخاب کردم. طبق روال کار به شعبه رفتم، 
اما رییس شــعبه گفت ما بودجه نداریم و وام 
نمی دهیم.  گفتم وزارت راه و شهرسازی این 
تســهیات را اعام کرده است. رییس شعبه 
بیان کرد وزارت راه و شهرسازی برا خودش 

گفته است.
وی افــزود: در ادامه با بانک مرکزی تماس 
گرفتیم که بانک مرکزی هم صحبت شــعبه 
را تائید کرد و گفت: »شــعبه درســت گفته 
و وزارت مســکن از طرف خودش این وام 
را اعام کرده است. ما بودجه وام نداریم«! 
با تو جه به اتمام زمان دریافت تســهیات 
تا پایــان بهمن ماه به ســایت وزارت راه و 
شهرسازی رفتم و شکایت خود را در قسمت 
ارتبــاط با وزیر در تاریــخ ۲۶ دی ماه  ثبت 
کردم که در آنجا نوشــته بود پس از 15 روز 
جــواب می دهند، اما هنــوز خبری از جواب 

نیست. »
یکی دیگر از مشــکات متقاضیــان، ایراد 
بانک ها به تاریخ انعقاد اجاره نامه بوده است. 
بااینکه تاریخ اجاره نامه واحد مسکونی باید از 
شش ماهه دوم سال 13۹۹ باشد، اکثر بانک ها 
فقط اجاره نامه هایی را معتبر و مناسب دریافت 
وام می دانند که در نیمه اول ســال ثبت شده 
باشد و بدین ترتیب بخش عمده متقاضیان را 

از چرخه دریافت وام حذف می کنند.
مصائب پیش روی مستأجران برای دریافت 
وام ودیعه مســکن، انتقاد نمایندگان مجلس 
را نیــز در پی داشــت. عبدالجــال ایری ـ 

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس ـ گفت: 
وام ودیعه مســکن برای کاهش مشــکات 
مردم در نظر گرفته شــده، اما در سایه خاء 
نظارتی و نبود دستورالعمل واحد اجرایی برای 
بانک ها، مستأجران با گرفتاری جدیدی روبرو 
شــدند و به ناچار در شــرایط شیوع ویروس 
کرونــا باید از بانکی بــه بانک دیگر مراجعه 
کنند. وی ضمن ابراز گایه از روند پرداخت 
وام ودیعه مسکن خاطرنشان کرد: وزارت راه 
و شهرســازی باید به وضعیــت پرداخت وام 
ودیعه مســکن نظارت داشــته باشد و بانک 
مرکزی نیز ضمن اباغ دســتورالعمل واحد، 
اجازه اقدامات خودسرانه به بانک ها را ندهد.

سخن پایانی
به هرحال در شــرایطی که هفته های پایانی 
سال جاری را ســپری می کنیم، وعده دولت 
برای حمایت از مستأجران به صورت پرداخت 
وام، بــا توجه بــه آمار های اعام شــده از 
ســوی دو مقام مسئول در وزارت راه و بانک 
مرکزی، قابل قبول نیســت. زیرا از یک سو 
بــه گفته معــاون وزیــر راه، بانک ها به ۶۹ 
درصد مستأجران وام ودیعه مسکن ندادند و 
از ســوی دیگر به گفته مدیر اداره اعتبارات 
بانک مرکزی، تعداد متقاضیان ثبت نام شده، 
بیش از دو برابر ســهمیه ای که ســتاد کرونا 
تعیین کرده و شــبکه بانکی بر اساس قانون 
نمی توانــد به تعــداد زیــادی از متقاضیان، 
تسهیات ودیعه مسکن پرداخت کند. این در 
حالی است که در سال گذشته، به گفته مدیر 
اداره اعتبارات بانک مرکزی از سقف ۲0 هزار 
میلیارد تومانی برای وام اجاره، به دلیل تعداد 
کم متقاضیــان، تنهــا ۴۷00 میلیارد تومان 
تسهیات پرداخت شده بود و باقی مانده این 
سقف، عماً دســت نخورده بوده و به سال 
جاری نیز منتقل نشــده است و برای امسال 
تنهــا 10 هزار میلیارد تومــان در نظر گرفته 
شده بود؛ ابهامی که نیازمند شفاف سازی از 

سوی نهاد های مرتبط است.
مســلماً آنچــه در این میــان، باعث گایه 
مستأجران شــده است به موانع متعدد شبکه 
بانکی در مســیر دریافت این وام و همچنین 
عدم برنامه ریزی مناسب ستاد کرونا، وزارت 
راه و بانک مرکزی برای تأمین مالی مناسب 
برای این گروه از مردم در شــرایط ســخت 
اقتصادی مربوط می شود. تا جاییکه به گفته 
مقام مســئول در بانک مرکزی، بدیهی است 

که قطعاً عده ای ناراضی خواهند بود!
موضوعی که نیازمند چاره اندیشــی در دولت 
است تا شــاید ابرهزینه بودجه خانوار که در 
این سال ها با نام مسکن و اجاره همراه شده 
است، قدری کاهش یابد. این در حالی است 
کــه باید یادآور شــد برخی از فعــالان بازار 
مسکن معتقدند، برداشــت موجران در بازار 
اجاره این اســت که همه مستاجرها »وام به 
دست« وارد بازار شده  اند بنابراین دست  کم به 
همــان میزان باید رقم اجاره  بها افزایش یابد، 
بنابراین اتخاذ سیاست های حمایتی نیازمند 

بررسی تمام جوانب است.

هزینه اجاره به ابرهزینه 

بودجه خانوار تبدیل شده، به 

گونه ای که گزارش ها حاکی 

از پرواز اجاره مسکن در شهر 

تهران با رشد 5۰.7 درصدی 

اجاره بها در دی ماه سال 

جاری نسبت به دی ماه سال 

گذشته است. از سوی دیگر، 

در تهران اجاره بها بیش از 

6۰ درصد هزینه خانوارها را 

می بلعد
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۲۰۰ خانه تاریخی در شیراز تخریب نمی شود
رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی 
گفت: بر اساس طرح سامان دهی 
و اتصال دو حرم، نه قرار اســت 
۲00 خانــه تاریخی در شــیراز 
تخریــب و نه مجتمــع تجاری 

به جای آن ساخته شود.
مهر،  خبرگــزاری  گــزارش  به 
مصیب امیری رئیس پژوهشگاه 
گردشــگری  و  میراث فرهنگی 
دربــاره طرحــی کــه در بافت 
تاریخی فرهنگی شیراز مورد نظر 
اســت و کارشناسان بسیاری در 

مورد آن اظهار نظر می کنند، گفت: این طرح در خرداد ماه ســال جاری از سوی وزارت راه 
و شهرسازی تحت عنوان سامان دهی و اتصال دو حرم حضرت شاهچراغ و حضرت سید 

عاءالدین حسین )ع( به مشاور واگذار شد.
او افزود: طرح مزبور هم چنان در مراحل کارشناســی اســت و طی این مدت بررسی های 
مختلفی انجام و در هر یک از این بررسی ها چندین گزینه پیشنهاد شده است که هر یک 

چگونگی اتصال این دو حرم را مشخص می کند.
رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشــگری با اشاره به اخبار مربوط به تخریب ۲00 
خانه تاریخی و ســاخت مجتمع تجاری به جای آن تصریح کرد: آنچه در فضای مجازی و 
برخی رســانه ها منعکس شده تحت عنوان اینکه بیش از ۲00 خانه تاریخی در این طرح 
مورد تخریب قرار گرفته و مجتمع های تجاری در آن ساخته می شود، صحت ندارد. اصاً 
نه ۲00 خانه خراب خواهد شــد و نه اینکه قرار اســت مجتمع تجاری به جای آن ساخته 

شود.
امیری افزود: آنچه از این طرح بر می آید و البته هنوز مراحل نهایی را طی نکرده اســت، 
بیشتر بحث مرمت، بازسازی و جداره سازی و حتی فضاهایی که در گذشته تخریب شده و 
هم چنین سامان دهی مسیر به شکلی است که رفت و آمد بین این دو مسیر تسهیل شود. 
در ضمن محدودیت ارتفاعی نیز همچون کل بافت تاریخی شیراز در این محور نیز وجود 

دارد، اما این به معنای ساخت مجتمع تجاری در این مسیر نیست.
او با بیان اینکه این طرح هنوز در مراحل اولیه و کارشناســی قرار دارد و مراحل تصویب 
اســتانی را نیز طی نکرده است، ادامه داد: این طرح بعد از تصویب استانی به وزارت راه و 
شهرسازی خواهد رسید و باید منتظر بمانیم که مشاور نظر نهایی را بدهد. میراث فرهنگی 
نیز بر اساس کارشناسی های انجام شده در گذشته و حال، نظر خود را اعام خواهد کرد.

  صدور بیش از هفت میلیون و 876 
هزار مترمربع پروانه ساختمانی

شهرســازی  امــور  مدیــرکل 
از صدور بیش  شهرداری مشهد 
از هفــت میلیــون و 8۷۶ هزار 
 ۹ در  ساختمانی  پروانه  مترمربع 

ماه سال جاری خبر داد.
به گزارش صبح امروز »قربانعلی 
شیرازی« دراین خصوص، گفت: 
از ابتــدای فروردین تــا انتهای 
آذرماه امســال پنج هــزارو 55 
پروانه شــامل پروانه مسکونی، 
بخــش  ..بــرای  و  تجــاری 
از  دولتی  و  تعاونــی  خصوصی، 
سوی شهرداری صادر شده است.

وی درباره پروانه های صادره شــهرداری از ابتدای سال اضافه کرد: تا انتهای آذرماه هفت 
میلیون و 8۷۶هزار و 11۹ مترمربع پروانه مسکونی، تجاری و ... صادر شده است.

مدیرکل امور شهرســازی شهرداری مشــهد تصریح کرد: این درحالی است که از ابتدای 
فروردین تا انتهای آذرماه سال گذشته ۶هزار و۴55 عدد پروانه به میزان 8 میلیون و ۹1۷ 

هزارو ۲8۹ مترمربع برای بخش خصوصی، تعاونی و دولتی صادر شده بود.

  تقویت امکانات لجستیکی برای زائران 
اربعین در ۳ استان

اربعین  مرکــزی  ســتاد  رئیس 
حســینی گفت: با هدف تقویت 
رفــاه حــال زائرین حســینی، 
امکانات زیرساختی و لجستیکی 
در 3 اســتان کرمانشاه، ایام و 

خوزستان تقویت می شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، سید 
مجید میراحمدی در هشــتاد و 
هفتمین جلســه ســتاد مرکزی 
اربعین حســینی که بــا حضور 
نمایندگان دســتگاه ها در محل 
گفت:  شد؛  برگزار  کشور  وزارت 

باید برنامه ریزی های لازم را برای برگزاری باشکوه مراسم اربعین حسینی در سال پیش 
رو داشته باشیم.

وی افزود: اربعین امسال مصادف با فصل گرم سال است و برای همین تمهیدات لازم را 
به لحاظ زیرساختی جهت برگزاری مراسم داشته باشیم.

میراحمدی گفت: تأمین آب شرب به موقع برای زائرین حسینی از جمله ضرورت ها است 
و در این راســتا احداث کارخانه های یخ سازی در سه استان کرمانشاه، ایام و خوزستان 

بایستی با جدیت دنبال شود.
رئیس ســتاد مرکزی اربعین حسینی گفت: امســال پیش بینی 5 میلیون زائر حسینی را 
داریم و البته تصمیمات متناسب با شرایط کرونایی و اتخاذ اصول بهداشتی صورت خواهد 
گرفت.وی در این خصوص گفت: هم اکنون باید به نحو مناســبی اطاع رسانی شود که 
کســانی که مشتاق زیارت در مراســم اربعین حسینی است حتماً تزریق دو دوز واکسن را 

داشته باشند.
معاون وزیر کشــور گفت: ممکن است با توجه به تاکید ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا، 
شــرط تزریق سه دوز واکسن هم الزامی باشــد اما در هر صورت تزریق دو دوز واکسن 

الزامی است و عاشقان اهل بیت بایستی این امر را در نظر داشته باشند.
میراحمدی همچنین نسبت به تحول در حوزه اسکان و به خصوص تغذیه زائرین حسینی 
با توجه به شــرایط بیماری تاکید کرد و گفت: با توجه به سرایت بیماری در غذاهای گرم 

بایستی به سمت غذاهای سبک و سرد حرکت کنیم.
معاون امنیتی وزیر کشور در ادامه سخنان خود به مساله زائرین حسینی از سمت مرزهای 
شرقی کشــور اشاره کرد و گفت: مرز ریمدان در استان سیســتان و بلوچستان بیشترین 
پذیرای شــیعیان پاکستانی طی سال های اخیر برای حضور در مراسم اربعین حسینی بوده 
و برای همین تاش داریم با تقویت امکانات بهداشــتی و زیرساختی از ظرفیت های این 
پایانه مرزی استفاده لازم را داشته باشیم.وی همچنین بر فعال سازی ظرفیت پایانه مرزی 
سومار و خسروی در استان کرمانشاه اشاره کرد و گفت: می توان از مرز سومار برای حوزه 

بهره برداری کامیونی در انتقال تجهیزات و امکانات استفاده کرد.
میراحمدی از اســتاندار کرمانشاه درخواســت کرد: تقویت زیرساخت های مرزی سومار و 
خســروی را با بســیج امکانات در اولویت قرار دهند و هماهنگی های لازم هم با طرف 

عراقی به عمل آید.

خبر

صبح امروز از آثار و پیامدهای معماری کلاسیک در سیما و منظر شهر گزارش می دهد:

معماری مشهد؛ درگیر تفاخر وتظاهر 
بیانگر  شــهری  منظــر 
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فرهنگــی،  هویــت 
و  اجتماعی  ســاختار 
و  شــهر  اقتصــادی 
جامعه است، بین شرایط 
اجتماعــی و  فرهنگــی، 
اقتصادی و نوع معماری و 
نیز  هــا  ســاتمان  منظر 
رابطه ای مســتقیم وجود 
دارد و منظر خیابانها از آن 
تاثیــر می گیرد. شــهرها 
براساس نوع ســاختار شهرسازی و معماری 
قبل از این که دربــاره آن ها توضیحی داده 
شــود خود را به عابــران و رهگذران معرفی 

می کنند.
اما سال هاست که شهرســازی و مماری در 
مشــهد دچار چالش های مهم هویتی شده 
است و طی چند سال اخیر معماری کاسیک 
در سیما و منظر شهری بیشتر نمود پیدا کرده 
است، به نظر می رسد معماری و منظر شهری 
مشــهد دچار نوعی تفاخر و تظاهر شده است 
که ریشه  و پیامدهای معماری کاسیک بوده 
است، گزارش صبح امروز را درباره  ریشه ها و 
پیامدهای معماری کاسیک در سیما و منظر 

شهری مشهد  می خوانید.
رئیس مرکز پژوهش های شــورای اسامی 
شــهر مشهد مقدس در نشستی که به همین 
منظور برگزار شــد، اظهارکرد: مســئله این 
اســت! امروزه اگر به عنوان یک شهروند یا 
یک مســافر در خیابان های شهر مشهد قدم 
بزنیم تا حدودی به وضعیت نامناســب سیما 

و منظر شهری مشهد اذعان خواهیم کرد.
الهه ســادات ذوقی، ادامــه داد: درد معماری 
امروز مشــهد در حــوزه ســیما و منظر درد 
چند هویتی اســت که ناشی از معماری های 
التقاط گــرا و اکلکتیزم اســت که ناشــیانه 
ســبک های معمــاری غربــی و شــرقی و 
کاسیک و مدرن و ایرانی و بیگانه را در هم 

آمیخته و تحویل کارفرما می دهند.

ذوقــی گفــت: کارفرمایی کــه هیجان به 
رخ کشــیدن خــود رادارد و در قالب ضوابط 
شهرســازی، نمی تواند در حجــم بنا دخل و 
تصرف کند و تنها پوسته نما را فضایی برای 

تبرج و خودنمایی دارد.
این عضــو هیات علمی دانشــگاه افزود: اما 
سوال اساسی این اســت که با وضع قوانین 
ایجابی و سلبی، از قبیل ممنوعیت استفاده از 
برخی عناصر ) مثا معماری رومی( می توان 
دســت به اصــاح زد؟ آیا جامعــه و جریان 
ســرمایه داری دســت به خلق آثار بی هویت 

جدیدی نخواهد زد تا نیاز خود را رفع کند؟
ذوقی خاطرنشــان کرد: معماری کاســیک 
اصیــل به خــودی خــود دارای ویژگی های 
مثبتی در ریتم تناسبات و رنگ و بافت مصالح 
اســت که در بنا و سیما و منظر شهری باعث 
هماهنگی و یکپارچگی می شود؛ ضمن اینکه 
از مدیریت شهری تقاضا داریم به این موضوع 
ورود کنــد و بیم آن را داریم که با ممنوعیت 
نمــای رومی، بــدون جایگزینــی الگوهای 
مناسب، شاهد ناهماهنگی بیشتر و خلق آثار 
بی مایه و ناهنجارتر، در حوزه ســیما و منظر 

شهری مشهد باشیم.
 کاهش تمایل مردم به معماری آجری 

ایرانی-اسلامی
هم چنین جعفر اعرابی، مدرس دانشــگاه هم 
ســخنان خود را با این ســوال آغاز کرد که 
چرا یک فرهنگــی آرزوها و آرمان خود را در 
اشتیاق به گذشــته و تاریخ یک کشور دیگر 

دنبال کند؟
وی افــزود: وضعیت حال ما خوب نیســت، 
فاقد جذابیت و تکراری شده و با کلیشه ای با 
عنوان »روزهای خوب گذشته« روبرو هستیم 

که سبب شده به گذشته عاقه مند باشیم.
اعرابی با بیان اینکه وابســتگی به گذشته و 
سبک گذشتگان نشــان دهنده ناتوانی ما در 
برابر فضای فعلی اســت، گفت: هر زمانی که 
»گذشته گرایی« مطرح شده، باید نگران بود و 
از سوی دیگر نشان دهنده ناتوانی ما در برابر 

فضای فعلی است.
وی خاطرنشــان کرد: درحال حاضر شــاهد 
کاهــش تمایل مردم به معماری آجری ایران 
دوره اسامی هستیم و عدم رغبت به گرایش 
معماری ســنگی توســط حاکمیت که سبک 
ملی در دوره پهلوی اول بوده، شــکل گرفته 

است.
اعرابی با بیان اینکه مســاله ما در این بحث، 
یک مســاله تک بعدی نیست و بعد فرهنگی 
نیز روی آن تاثیرگذار اســت، گفت: شــرایط 
کنونی حاکم، حاصل ده ها ســال بی توجهی 
و نپرداختن به مســائل اساسی حتی در بدنه 

دانشگاهی است.
این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: شرایط را 
باید بــا تغییرات نرم، اصاح و از برخوردهای 
ســلبی پرهیز کنیم؛ توجه کنیــم که اعمال 
قانون به صورت خشــک و خشن، رفتارهای 
جبرانــی در خاءهــای قانونــی را موجب 
می شــود و ما باید به دنبال معرفی جایگزین 

و الگوسازی باشیم.
عموم مردم را با »معماری خوب« آشنا 

کنیم
هم چنین ســعید حقیر، عضو هیــات علمی 
دانشــگاه تهران نیز در این بــاره اظهارکرد: 
متریــال و ابزار در عرصــه معماری، »فضا« 
اســت و فضا را یکــی از انتزاعی ترین انواع 
متریال هایی می دانیم که در این هنر استفاده 

می شود.
وی با بیــان اینکه دوره هنری، با ســبک و 
مکتب هنــری متفاوت بــوده و کارکردهای 
متمایزی هم دارند، گفت: از سوی دیگر، باید 
توجه داشــت که دوره هنری، امر منطبق بر 
تاریخ بوده و معماری یک پروســه و فرآیند 
طولانی اســت و »سبک« وابســته به دوره 

نخواهد بود.
حقیر افزود: سبک ها را نباید به واسطه تشابه 
اســم  یا تکنیک ارائه، هم معنای یکدیگر قرار 
دهیم؛ در اصول سبک شناسی برای هر سبک 
یک پایگاه قدرت داریــم که به عنوان مثال 

پایگاه قدرت در ســبک کاســیک، اعم از 
کاسیک یونان یا روم، »سکون و استواری« 
اســت و این مهم، خصلت قدرتمند ســبک 
کاسیک اســت.عضو هیات علمی دانشگاه 
تهــران و فارغ التحصیل دانشــگاه پاریس ، 
»هنر کاســیک« را هنری بسیار ارزشمند و 
مادر تمام هنرها و ســبک ها دانست و گفت: 
ما در شهرهایمان، معماری و اثر هنری تولید 
نمی کنیم چراکه بــا ضابطه و بخش نامه، اثر 

هنری نمی توان تولید کرد.
حقیر با تاکید بر اینکه معماران، آموزش های 
لازم را دیده اند و امروز جامعه را باید آموزش 
دهیم، تصریح کرد: برماســت که سوداگری 
را از ایــن جریــان خارج کنیــم و بنگاه های 
معامــات اماک را آموزش دهیم و آنها را با 

مفهوم »معماری خوب« آشنا کنیم.
وی افزود: با ضابطه مسیرهای بدتر و فرارهای 
بیشتری برای تولید آثار نامناسب جدید ایجاد 
می کنیم؛ شورای شهر باید مصوباتش را منوط 
به ارتقاء سلیقه انســان ها کند تا در یک امر 

درازمدت به فرهنگسازی بیانجامد.
فرهنگ عمومی و ذائقه مردم باید تغییر یابد

همچنین حامد کامل نیــا، عضو هیات علمی 
دانشگاه فردوســی نیز با بیان اینکه امروز با 
پدیده نمازدگی روبرو هســتیم و در معماری 
روز، امری مردود اســت، اظهارکرد: معماری، 
حاصل برهم کنش فضا و رویداد اســت و باید 
بدانیم هیچ معمــاری، نما طراحی نمی کند و 

دنبال خلق فضا با رویداد هستید.
وی افزود: معماری برهم کنش فضا و رویداد 
اســت، کلیت یکپارچه و نمی تــوان آن را به 
اجزایــی مانند نما و فرم و پوســته تقلیل داد 
و ما در معمــاری چیزی با عنوان نما نداریم؛ 
فضا با تاکید بر نیاز انســان و خلق خاطره سر 

و کار داریم.
کامل نیا بــا بیان اینکه »معمــاری« معلول 
یکســری از اتفاقــات درونی جامعه اســت، 
ما  ســاختمان های  به  متاســفانه  اظهارکرد: 
لایه های پنهانی تحمیل شده و گره گشایی و 

اتفاق مثبتی با دستور و ضابطه نخواهد افتاد.
دکترکامل نیا افــزود: معماری باید به ماهیتی 
واقعی تبدیل شــود و از تصمیمات عجولانه 

و فی البداهه در این عرصه باید پرهیز کنیم.
عضــو هیــات علمی دانشــگاه فردوســی 
مشهد خاطرنشــان کرد: یکی از مهمترین و 
تاثیرگذارتریــن مولفه هــا در بحث معماری، 
طرح های تفصیلی هستند که مدیریت شهری 
هم در این زمینه اثرگذار اســت؛ در این بحث 
باید از تجربیــات افرادی اســتفاده کرد که 
پروژه ها را می شناسند و نگاه جهانی می دهند.
کامل نیا گفــت: فرهنگ عمومی وذائقه مردم 
را باید تغییر دهیم تا از ماهیت هنری خود در 
بحث معماری و نمای شــهری دور نشویم و 

هویت و اصالت را حفظ کنیم.
 ضوابط، مسیر راه طراحی باشند

هم چنین ناصر محســنی، اســتاد دانشــگاه، 
معمار و شهرساز نیز در این باره گفت: با نظر 
دوستان که باید طرح بالا دستی وجود داشته 
باشد و آن طرح باید در مناطق مختلف مورد 
مطالعه قرار گرفته شود و باز خورد آن گرفته 
شــود موافقم.وی افزود: گروه ها و مشاوران 
بــرای بخش های گوناگون شــهر  مختلفی 
مورد نیاز اســت و حتی مطالعات در مقیاس 
بلوک های شهری مربوط به سیما و منظر باید 
ادامه داشــته باشــد و موافقت خود را در این 
زمینــه اعام می کنم اما بــا این موضوع که 
در ایــن زمینه ضابطه وجود نداشــته با توجه 
به اینکه بیشــتر شــهر های دنیا چارچوب و 
دستورالعمل طراحی شهری را دارند، مخالفم.

محسنی گفت: باید ضوابط مسیر راهی برای 
طراح باشــد نه اینکه به معمار دیکته شــود؛ 
ضوابط دستمایه ای برای فهم کلی معمار بوده 
و هویتی که قرار اســت طراحــی القا کند را 
باید به معمار بسپاریم. با ضوابط فقط میتوان 
چهارچوب و نقشــه راه را برای معمار تعریف 
کرد.این عضو هیات علمی دانشگاه، از بعضی 
از طرح های زننده نما در ســطح شهر گایه 

داشت و خواستار کنترل آن شد.

ناموس پرستی؛ مجوزی برای خشونت علیه زنان است؟
ناموس پرستی توسط برخی که به اعتقاد شماری 
از کارشناسان اجتماعی و روانشناختی به صورت 
نادرســت به مجوزی برای خشونت علیه زنان و 
قتل های خانوادگی تبدیل شــده اســت، نیازمند 
بازنگــری برخی ضوابط اجتماعــی و آموزش  در 

حوزه مهارت های ارتباطی است.
به گزارش ایرنا، 1۶ بهمن ماه ســرهنگ سهراب 
حسین نژاد، رئیس پلیس آگاهی استان خوزستان 
از یک حادثه دلخراش در یکی از محله های شهر 

اهواز خبر داد.
مرد جوانی که با در دست داشتن سر بریده همسر 
خود در یکــی از محله های این شــهر به تصور 
خــود، غیرت مردانه اش را در ماء عام به نمایش 
گذاشته بود، توســط رئیس پلیس آگاهی استان 

خوزستان دستگیر شد.
این مرد جوان که به کمک برادر خود، همسرش 
را بــه دلیل فــرار پنهانی به ترکیــه در یکی از 
خیابان هــای اهواز با داس ســر بریــده بود، به 

باور تحلیلگران یکــی از فجیع ترین جنایت ها در 
سال های اخیر است.

قتلی که قصاص عامان این جنایت را این روزها 
به یکی از مطالبات عمومی در جامعه بدل کرده و 
واکنش های متعددی از جانب مسئولان کشور به 

همراه داشته است.
جامعه زنان؛ خواستار اقدام عاجل مجلس در 

ترمیم بخشی از خلأهای قانونی
انیسه خزعلی معاون رییس جمهوری در امور زنان 
و خانواده روز دوشــنبه، 18 بهمن ماه در واکنش 

به این قتل در صفحه توئیتر خود نوشــت: »یکی 
چون شــهید حججی بابت حفاظت از ناموس سر 
می دهد و دیگری به نام ناموس داعش وار جنایت 

می کند.«
وی همچنین تصریح کرد: »با اینکه بســیاری از 
ناهنجاری های رفتاری مرتبط با زنان ریشــه در 
کاســتی های فرهنگی دارد اما نمی توان از نقش 
قوانین بازدارنده در کاهش این آســیب ها غفلت 
زنان؛ خواســتار  کرد.«خزعلی می گوید: »جامعه 
اقدام عاجل مجلس در ترمیم بخشی از خلأهای 
قانونی به مــوازات تاش متولیان فرهنگی برای 

ارتقای سطح فرهنگ عمومی است.«
ه اعتقاد شــماری از حقوقدانان نیز برخی ضوابط 
قانونی در این زمینــه می تواند برای جلوگیری از 
تکرار این وقایع بازنگری شود؛ برای نمونه، طبق 
ماده ۶30 قانون مجازات اســامی »هرگاه مرد 
همســر خود را در حال زنا با مرد اجنبی مشاهده 
کند و علم به تمکین زن داشته باشد، می تواند در 

همان حال آنان را به قتل برســاند و در صورتی 
که زن مکره )مجبور( باشــد فقط می تواند مرد را 

به قتل برساند.«
عبدالصمد خرمشــاهی، وکیل جنایی و حقوقدان 
در خصوص پرونده این عروس اهوازی می گوید: 
قتل های ناموســی از دیربــاز تاکنون معمولا ۲0 
درصــد از قتل های عمــدی را به خود اختصاص 
داده اســت؛ قتل هایی که پدر، همسر یا برادر به 
خود اجازه می دهند بــه جای قاضی حکم قتل و 

تنبیه صادر کنند.
وی توضیح می دهد: این اقدام ناشــی از تفکرات 
غلطی اســت که زن را متعلق بــه مرد می داند، 
اســتقال و هویت زن را گرفته و زن توسط مرد 
تعرفه می شــود و مرد می توانــد حتی به صرف 
یــک بدگمانی یا ظن ســاده دختر، همســر یا 
خواهــر خود را به  قتل رســانده و بگوید »ننگ 
 را با خــون پاک کردم« و طایفه و قبیله هم از او 

حمایت کنند.

از هر 59 تولد یک نوزاد اوتیسمی است هزاران زن سعودی برای رانندگی قطار ثبت نام کردند

مدیرعامل انجمن اوتیســم گفت:از هر 5۹ تولد یک بیمار 
اوتیســمی به دنیا می آید. علت این امر نیز مشخص نیست 
اما می توان گفت مســائلی مانند سن بالای ازدواج، آلودگی 
زیست محیطی، سزارین و ســابقه ژن افراد بر این مسئله 

تاثیر داشته باشد.
ســعیده صالح غفاری، موسس و مدیرعامل انجمن اوتیسم 
گفت: در حقیقت اوتیســم یک اختال عصبی رشــدی در 
حــوزه تکامل و شــدیدترین اختال کودکان به حســاب 
می آیــد. معمولًا این اختال از ابتدای تولد کودکان در آنها 
وجود دارد اما امکان نمایان شــدن آن پس از یک الی دو 

سال نیز وجود دارد.
 صالح غفاری ادامه داد: اوتیسم در سه طیف شدید، متوسط 
و خفیف تعریف می شود. افراد باید در نظر داشته باشند اگر 
بتوانند در ســنین زیر 3 الی 5 ســال بیماری را در کودکان 
تشــخیص دهند می توانند به درمــان آن بپردازند. درمان 
اوتیســم به صورت توان بخشــی ماننــد کاردرمانی، گفتار 
درمانی و رفتار درمانی اجرا می شود و با کمک این درمان ها 

کودکان می توانند رشد رفتاری و پیشرفت داشته باشند.

وی دربــاره انجمن اوتیســم، گفت: ایــن انجمن از بهمن 
ســال 13۹3 تأسیس شد و اکنون تقریباً 8 ساله شده است. 
خوشبختانه ما امسال یک فیلم سینمایی در رابطه با اوتیسم 
داشــتیم و این نشانگر حساســیت و توجه جامعه به بحث 
اوتیسم است. آمار جهانی می گوید از هر 5۹ تولد 1 کودک 
با اوتیســم به دنیا می آید. از آنجایی که این بیماری بسیار 
رایج اســت افراد در سراســر دنیا باید از آن آگاه باشــند و 

توجه کنند.

درپی انتشار آگهی استخدام 30 راننده زن برای قطارهای 
تندرو در مســیر مکه و مدینه، ۲8هــزار نفر متقاضی این 

کار شده اند.
به گزارش ایســنا، با اســتقبال گســترده زنان سعودی از 
اطاعیه ای که اوایل ماه ژانویه برای اســتخدام 30 راننده 
قطار زن به منظور هدایت قطارهای تندرو حرمین در مسیر 
مکه و مدینه منتشر شــد، ۲8هزار متقاضی برای این کار 

ثبت نام کردند.
مرکز آموزش های فنی راه آهن عربســتان ســعودی 1۲ 
دی مــاه )دوم ژانویه( از آغاز ثبت نام زنان ســعودی برای 
آموزش در برنامه »زنــان راهبر قطار تندرو حرمین« خبر 
داد. براساس این آگهی، زنانی که دوره آموزشی یک ساله 
در ایــن برنامه را بــا موفقیت بگذرانند، از امکان شــغلی 
تضمین شــده برای شرکت »رینفی-ســعودی« برخوردار 

خواهند بود.
شــرکت اســپانیایی رینفی که اپراتور قطارهای تندرو در 
عربســتان سعودی اســت، اعام کرده که ارزیابی آناین 
ســوابق تحصیلی و مهارت های زبان انگلیســی به آن ها 

کمک کرده اســت تا تعداد داوطلبان حائز شرایط را تقریبا 
به نصف کاهش دهد. 

دوره آموزشی رانندگی قطارهای تندرو برای زنان قرار بود 
از ۲۶ بهمن ماه )15 فوریه( آغاز شــود، اما با استقبال زیاد 
داوطلبان، شــرکت رینفی اعام کرده است که تا اواسط 
ماه مارس گزینش نهایی داوطلبان را انجام خواهد داد.30 
زن داوطلب برگزیده، پس از یک ســال آموزش با حقوق، 
هدایت قطارهای تندرو را در مسیر شهرهای مکه و مدینه 

برعهده خواهند گرفت.
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فورد کاپولا به فیلم های خوب هالیوودی 
هم تاخت! 

کارگــردان سرشــناس »پــدر خوانــده« 
»تل  مانند  اســتودیویی  خــوب  فیلم های 
ماســه« و »زمانی برای مردن نیســت«  را 

شبیه هم خواند.
به گزارش ورایتی، فرانسیس فورد کاپولا که 
ســال ۲01۹ فیلم های مارول را نفرت انگیز 
خوانــد و از نظرات انتقادی اسکورســیزی 
که فیلم های ابرقهرمانی را موجب آســیب 
رساندن به صنعت سینما نامیده بود حمایت 

کرد، یک بار دیگر زبان به انتقاد از صنعت سینمای این روزها گشود.
البته آن زمان کاپولا بعدتر توضیح داد که منظورش از نفرت انگیز تنها فیلم های مارول نیست 

و صنعت سینمای روز، تجارت را بر هنر ارجح می داند.
ایــن کارگردان نامدار بار دیگــر و به تازگی در مصاحبه ای که با مجلــه GQ انجام داده از 
وضعیت اســتودیوهای هالیوود و فیلم های تولیدی آنها و یکنواختــی تولیدات مارول اظهار 

تاسف کرده است.
کاپولا گفت: »قبا فیلم های اســتودیویی وجود داشت. اکنون فیلم های مارول وجود دارد و 
فیلم مارول چیست؟ فیلم هایی که بارها و بارها و بارها و بارها از روی یک الگوی اولیه ساخته 

می شود تا متفاوت به نظر برسد«.
این کارگردان حتی فیلم های خوب و قابل توجه اســتودیویی امروز را هم مشابه هم می داند 
و گفته اســت: »افراد بااســتعداد – مثاً سازندگان »تل ماسه« ســاخته دنی ویلنوو که یک 
هنرمند فوق العاده بااستعداد و توانا است یا »زمانی برای مردن نیست« ساخته کری فوکوناگا 
که هنرمندی درخشــانی اســت- این فیلم ها را ســاخته اند اما می توانی سراغ آن ها بروی و 
ســکانس هایی از آن ها را برداری و حتی جای همدیگر بگذاری. مثاً سکانسی که اتومبیل ها 

همگی با هم برخورد می کنند«.
ســازنده »پدر خوانده« افزود: »همه این فیلم ها چنین صحنه هایــی دارند و تقریباً مجبورند 
داشته باشند تا بتوانند بودجه ساخت را کاهش دهند و این اوضاع فیلم های خوب و فیلمسازان 

بااستعداد است«.

  معاونت مطبوعاتی وزارت فرهنگ 
درگذشت خبرنگار ایرنا را تسلیت گفت

معاونت مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی در پیامی درگذشت »عباس امیریان« 
خبرنگار پیشکسوت خبرگزاری جمهوری اسامی )ایرنا( در مشهد را تسلیت گفت.

به گزارش ایرنا از معاونت مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی، در پیام تسلیت این 
معاونت برای درگذشــت عباس امیریان، خبرنگار فقید ایرنا آمده است: خبر درگذشت زنده یاد 

عباس امیریان، خبرنگار پیشکسوت خبرگزاری ایرنا در مشهد، موجب تالم شد.
معاونت مطبوعاتی درگذشــت این خبرنگار پیشکسوت و باسابقه را به اهالی فرهنگ و رسانه 
تســلیت گفته و از خداوند متعال برای آن مرحوم، غفران الهی و برای خانواده و بازماندگان 

او، صبر و اجر مسالت دارد.
به گزارش ایرنا، زنده یاد عباس امیریان، خبرنگار پیشکسوت خبرگزاری جمهوری اسامی در 

مشهد روز پنجشنبه ۲8 بهمن ماه بر اثر ابتا به کرونا دار فانی را وداع گفت.
امیریان که ۶8 بهار زندگی را گذرانده بود پس از ۲ هفته درگیری با ویروس کرونا و بستری 

در بیمارستان دعوت حق را لبیک گفت.
وی متولد سال 133۲ در شهر قوچان، مدت 30 سال در خبرگزاری جمهوری اسامی )ایرنا( 

مرکز مشهد مشغول فعالیت بود.

  تخریب ۲۰۰ خانه تاریخیِ شیراز و ساخت 
مجتمع تجاری کذب است

رئیس پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری که پیش تر مدیر میراث فرهنگی و گردشگری 
استان فارس بود و همزمان با دوره مدیریتی او، تخریب بخشی از بافت تاریخی شیراز اتفاق 
افتاد، گفت: برخاف آن چه در فضای مجازی و برخی رسانه ها منعکس شده، بر اساس طرح 
ســامان دهی و اتصال دو حرم، نه قرار است ۲00 خانه تاریخی در شیراز تخریب و نه مجتمع 

تجاری به جای آن ساخته شود.
این نخســتین واکنش رسمی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی به طرح 
موســوم به »گسترش 5۷ هکتاری شــاهچراغ«، پس از ماه ها نامه نگاری و مطالبه مردمی، 

جامعه متخصصان و دانشگاهیان از مسؤولان و مقامات کشور است.
مصیــب امیری که حدود هشــت ســال مدیریــت اداره میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری استان فارس را به عهده داشت و از اردیبهشت ماه سال 1۴00 ریاست پژوهشگاه 
میراث فرهنگی و گردشــگری را به عهده گرفته اســت، اینک درباره طرحی که قرار است 
در بافت تاریخی ـ فرهنگی شــیراز اجرا شــود و واکنش های گســترده ای را به دنبال داشته 
اســت، گفت: این طرح در خردادماه امسال )1۴00( از سوی وزارت راه و شهرسازی با عنوان 
»ســاماندهی و اتصال دو حرم حضرت شاهچراغ و علی بن حمزه« به مشاور واگذار شد. طرح 
مزبور همچنان در مراحل کارشناســی است و طی این مدت بررسی های مختلفی انجام و در 
هر یک از این بررســی ها چندین گزینه پیشنهاد شده است که هر یک چگونگی اتصال این 

دو حرم را مشخص می کند.
او با اشاره به اخبار مربوط به تخریب ۲00 خانه تاریخی و ساخت مجتمع تجاری به جای آن، 
اظهار کرد: آن چه در فضای مجازی و برخی رســانه ها منعکس شده با عنوان این که بیش از 
۲00 خانه تاریخی در این طرح مورد تخریب قرار گرفته و مجتمع های تجاری در آن ساخته 
می شــود، صحت ندارد. اصا نه ۲00 خانه خراب خواهد شــد و نه این که قرار است مجتمع 

تجاری به جای آن ساخته شود.
رئیس پژوهشــگاه میراث فرهنگی و گردشــگری افزود: آن چه از ایــن طرح برمی آید و البته 
هنوز مراحل نهایی را طی نکرده اســت، بیشتر بحث مرمت، بازسازی و جداره سازی و حتی 
فضا هایی که در گذشته تخریب شــده و همچنین ساماندهی مسیر به شکلی است که رفت 
و آمد بین این دو مســیر تسهیل شــود. در ضمن، محدودیت ارتفاعی نیز همچون کل بافت 
تاریخی شــیراز در این محور هم وجود دارد، اما این به معنای ساخت مجتمع تجاری در این 

مسیر نیست.

  باران کوثری جلوی دوربین »شهر 
خاموش« رفت

باران کوثری بازیگر فیلم ســینمایی »شهر 
خاموش« به کارگردانی احمد بهرامی شد. 

به گزارش ایســنا، فیلم ســینمایی »شهر 
خامــوش« به کارگردانی احمــد بهرامی و 
تهیه کنندگــی رضا محقق در اطراف تهران 
کلید خــورد و فیلمبرداری ایــن روزها در 

همان لوکیشن ادامه دارد.
همزمان با آغــاز فیلمبرداری این اثر، باران 
کوثری به عنوان اولین بازیگر پروژه جلوی 

دوربین مســعود امینی تیرانی رفت. »شــهر خاموش« اولین همکاری باران کوثری با احمد 
بهرامی در مقام کارگردان و رضا محقق تهیه کننده است. 

احمد بهرامی پیش از این فیلم های سینمایی »پناه« و »دشت خاموش« را کارگردانی کرده و 
رضا محقق نیز پیش از این فیلم های موفق »او خوب سنگ می زند«، »ممیرو«، »ایرو« و... 
را تهیه کرده است.رضا محقق در چهلمین جشنواره فیلم فجر، »دِرب« ساخته هادی محقق 
را داشــت که این اثر به عنوان تنها نماینده سینمای هنری در این جشنواره موفق شد جایزه 

ویژه هیات داوران و دیپلم افتخار بهترین کارگردانی را از آن خود کند.

خبر

نگاهی به آثار دوزبانه در گفت وگو با علی رهبری

مردم از هر چه خوششان بیاید موسیقی خوبی است
علــی رهبــری می گوید که موســیقیدان های 
ایرانــی عمدتا یا تســلط خیلی زیــادی روی 
موسیقی ایرانی دارند یا موسیقی غربی و تعداد 
هنرمندانی که روی هر دو تســلط داشته باشند 

خیلی کم است.
در راســتای صحبت هایی که پیشتر با شاهین 
فرهــت و امیر اســامی درباره ســاخت آثار 
موســیقی دوزبانه و بومی سازی ژانرها داشتیم، 
اکنون تصمیم گرفتیم نظــرات علی رهبری ـ 
رهبر و آهنگســاز بین المللی ـ را نیز درباره این 

موضوعات جویا شویم.
رهبری در ابتدا درباره ســاخت آثار موسیقی دو 
زبانه مطرح می کند: در موسیقی دو زبانه ای که 
می نویسیم هر دو زبان ایرانی و خارجی باید به 
گونه ای قابل درک برای مخاطب، وجود داشته 
باشــد. البته برخی از هنرمندان موسیقی چنان 
وجودشــان از هر دو موسیقی ایرانی و غربی پر 
است که برای هر کدامشان قطعه ای بنویسند، 
برای مخاطب قابل درک خواهد بود. به عنوان 
مثال خود مــن در دهه ۲0 ســالگی ام، قطعه 
ایرانی »نوحه خوان« را برای ارکستر سمفونیک 
نوشــته ام که می توان از آن بــه عنوان نماینده 
یک اثر با هویت هم ایرانی و هم غربی نام برد.
او در ادامه به این مسئله می پردازد که »معرفی 
موســیقی یک ملیت مانند ایران در جهان، باید 
به زبانی باشــد که مخاطبان خارجی نیز متوجه 
آن شــوند« و می گوید: نمی تــوان تنها با زبان 
مادری کشور خود در جهان موسیقی اجرا کرد و 
انتظار داشت که باقی ملیت ها نیز متوجه شوند 
بلکه باید موسیقی خود را به زبانی ارائه داد که 
برای آنها نیز قابل درک باشــد. درواقع ساخت 

یک اثر موسیقی برای ارائه در سطح بین الملل 
بــه زبانی کــه مخاطب متوجه آن نمی شــود، 

فایده ای ندارد.
این هنرمند در این راســتا به یکی از آثار خود 
اشــاره کرده و بیان می کند: به تازگی قطعه ای 
برای دوتار و ارکستر نوشته ام که با  گوش دادن 
به آن احســاس می کنید موسیقی ایرانی گوش 
می دهید ولی در عین حال اگر یک انگلیســی 
یا آلمانی آن را گوش کند متوجه خواهد شــد و 

حتی شاید آن را دوست داشته باشد.
رهبری همچنین عنوان می کند: در تلفیق شعر 
و موسیقی مهم نیســت که روی چه شعری و 
چه زبانی کار می کنید، مهم این است که بدانید 
در آن چه اتفاقی می افتد. زبان یک ساز و یک 
وسیله است. زبانی که مخاطب متوجه آن نشود 
فایده ای ندارد حال هر چه هم بگویند آن زبان 
دارای چنان فرهنگ و تاریخچه اســت. بدین 
ترتیب اصولا در تلفیق شــعر و موسیقی، زمانی 
که یک آهنگســاز قصد ســاخت یک قطعه را 

دارد، باید بداند در آن شعر چه اتفاقی می افتد.
او ادامه می دهد: بــه عنوان نمونه خود من چه 
بخواهــم برای اثری از گوته که به زبان آلمانی 
اســت موسیقی بنویسم، چه شعری از فارسی و 
چه شــعری به زبان انگلیسی، به جهت تسلطی 
که بر هر ســه زبان دارم، برایم دشوار نخواهد 
بود ولی مهم این اســت کــه مخاطبی که اثر 
را گوش می کند چگونه متوجه زبان آن خواهد 
شــد؟ وگرنه که عشق همیشــه عشق است، 

عاشق همیشه عاشق و غم همیشه غم.
رهبری همچنین به این مســئله می پردازد که 
گاهی لزوما مهم نیســت در اثری که در دست 

ســاخت داریم، زبــان و موســیقی همخوانی 
کافی را داشــته باشــند و ادامه می دهد: زمانی 
کــه خیلی جوان بــودم انتقاد می شــد که چرا 
اپراهای ایتالیایی را به زبان آلمانی یا انگلیســی 
ترجمه می کنند و خود من هم خیلی با این امر 
موافق نبودم. ولی چند ســال بعد زمانی که در 
لندن در خانــه ملی اپرا رهبری می کردم، دیدم 
که اپراهای بــزرگ دنیا را به زبان انگلیســی 
ترجمه کرده و اجــرا می کردند. در همان زمان 
متوجه شدم که چه کار خوبی است؛ زیرا مردم 
انگلستان زبان انگلیسی را متوجه می شدند پس 

بهتر بود اپراهایی با زبانی قابل فهم ببینند.
این رهبر ارکستر اضافه می کند: پیش از انقاب 
مرحوم دکتر خوشــنام چند نمونــه از اپراهای 
موتزارت را به زبان فارسی ترجمه کرده بود که 
کار درستی بود؛ زیرا زبان فارسی برای ایرانیان 
بهتر بود. ممکن است کسی بگوید زبان فارسی 
به موسیقی ایتالیایی نمی خورد که به عقیده من 

این موارد همیشه خیلی مهم نیست.
او با تاکید بر اینکه »در نوشتن یک اثر چند زبانه 
مهم این است که برای چه کسی می نویسید و 
چه کسی گوش می کند« می گوید: ممکن است 
فردی در زندگی خود با چند زبان آشــنا باشــد 
که اگــر مثا قطعه ای را به زبان انگلیســی یا 
فرانسه را گوش دهد، برایش غریبه نخواهد بود 
و دوست خواهد داشت. ولی شاید برای یک فرد 
انگلیسی نمی داند زیباترین  فرانسوی که اصا 
قطعه انگلیســی را هم پخــش کنید، به علت 
اینکه زبان را نمی داند تنها موســیقی را گوش 
کند. پس مهم ترین کار برای یک آهنگساز در 
مرحله اول این است که خودش شعر را متوجه 

شــود و زمانی که فهمید به راحتی می تواند اثر 
را بسازد.

رهبری در ادامه به این مسئله می پردازد که به 
علت مســیر غلطی که در موسیقی ایران وجود 
دارد، موسیقیدان ها یا تسلط خیلی زیادی روی 
موســیقی ایرانی دارند یا موسیقی غربی. ولی 
هنرمندانی که هر دو را به صورت خیلی جدی 
یاد گرفته باشند خیلی کم است. در حال حاضر 
در ایران لازم اســت که یک موسیقیدان حوزه 
کاسیک، بر موسیقی ســنتی ایران نیز مسلط 
باشد. ولی متأســفانه این دو حوزه بسیار از هم 
جدا هســتند که مشــکل بزرگی است و اغلب 
ایران موسیقی مملکت  باسواد  موسیقیدان های 

خود را نمی شناسند.
همچنین از او درباره وظیفه یک هنرمند ایرانی 
که در خارج از ایــران نیز فعالیت می کند برای 
معرفی موسیقی ایرانی به جهان، سوال می کنیم.
پاسخ می دهد: به عنوان هنرمندی که از کودکی 
در فضای موســیقی سنتی بزرگ شده و سپس 
در موســیقی غربی به شهرت رسیده است، 55 
سال است که در وین آثاری را ساخته ام که همه 
بر اساس موسیقی ســنتی ایران است تا بتوانم 

موسیقی کشورم را به جهان معرفی کنم.
او ادامــه می دهــد: لازمــه موســیقیدانی که 
می خواهد موسیقی ایرانی را به دنیا معرفی کند، 

تســلط بر موسیقی ایرانی اســت ولی در ایران 
مشکل اساسی این است که اغلب آهنگسازان 
موســیقی ایرانی را نمی شناسند و در این حوزه 

کار نکرده اند.
همچنیــن این مســئله را با رهبــری در میان 
می گذاریم کــه برخی ژانرها کمتــر در ایران 
شــناخته شده هســتند و خیلی به آنها پرداخته 
نمی شود که یکی از علت های آن ممکن است 
اعتقاد بعضی نســبت به تناسب نداشتن شعر و 
ترانه فارســی با آن ژانرها باشد که رهبری در 
توضیح این امر به بحث تلفیق شعر و موسیقی 
پرداخته و می گوید: به عقیده من موســیقی بد 
وجود ندارد و صحبت عرضه و تقاضا است. هر 
چه را که مردم خوششــان بیاید موسیقی خوبی 
است. البته مثا گاهی برخی از قطعات موسیقی  
را داریم که زبان اصلی آنها انگلیســی است و 
ترجمه آنها به فارســی خیلی جالب نمی شــود؛ 
زیرا فرهنگ آنها متفاوت است ولی با این حال 
آثاری هم هســتند که نسخه برگردان آنها کار 
خوبی می شــود. در نهایت این کار آزاد است و 
می توان بــه آن پرداخت. ولی خب باید در نظر 
گرفت که مثا اشــعار ســعدی را نمی توان به 
زبان های دیگر ترجمه کرد و در قالب موسیقی 
پیاده کرد و کلیه این موارد به امکانات آن قطعه 

بستگی دارد.

در غیاب »پایتخت« و »نون خ«؛

چه سریال هایی رنگ آنتن نوروز را می بینند؟
شــبکه های یک، دو و پنج با ســریال های 
»زیرخاکــی3«، »خداداد« و »دردســرهای 
شــیرین« به اســتقبال عید نوروز می روند. 
شبکه ســه نیز احتمالا بین دو سریال »برف 
بی صدا می بارد« و  »جناب عالی« یک گزینه 

را برای نوروز انتخاب می کند.
بینندگان  میــزان  نــوروزی  تعطیــات  در 
تلویزیــون افزایــش می یابد و مــردم زمان 
بیشتری را با برنامه های سیما سپری می کنند. 
شــبکه های سراسری یک، دو، سه و پنج هر 
ســاله برای این ایام ســریال های ویژه ای را 
تــدارک می بینند. در یک دهه گذشــته دو 
سریال پایتخت و نون خ در فصل های مختلف 
نگاه ها را به ســمت خودشــان جلب کردند. 
امسال در غیاب این دو ســریال، تلویزیون، 
زیرخاکی3، خداداد و دردســرهای شیرین را 
برای پخش در ایام نوروز در نظر گرفته است.
تجربــه نشــان داده پرونــده ســریال های 
نــوروزی تا آخرین روزهای ســال همچنان 
باز اســت و هر لحظه ممکن اســت سریال 
یکــی از شــبکه ها تغییر کند. بــا یادآوری 
این نکته مروری داریم بر ســریال هایی که 
 در ایــام نوروز 1۴01 احتمــالا رنگ آنتن را 

می بینند.
ادامه داستان های تاریخی فریبرز و 

»زیرخاکی۳« در شبکه یک
فصل سوم سریال زیرخاکی به نویسندگی و 
کارگردانی جلیل سامان و تهیه کنندگی رضا 
نصیری  نیا برای پخش در نــوروز 1۴01 در 

حال ساخت است.
تاکنون حــدود ۷0 درصــد از این مجموعه 
تصویربرداری شــده اســت و تمام بازیگران 

اصلی مقابل دوربین رفته اند.
پیــش از این مخاطبــان تلویزیون شــاهد 
پخش نخســتین فصل از ســریال زیرخاکی 
در سال ۹۹ به عنوان پربیننده ترین مجموعه 

تلویزیونی رمضانی بودنــد و فصل دوم این 
ســریال نیز با پخش در خرداد سال  جاری به 
پربیننده ترین اثر زمان پخش خود تبدیل شد.
زیرخاکی محصول مرکز سیمافیلم است که 
از شبکه یک ســیما روی آنتن می رود. این 
ســریال اصلی ترین گزینه شبکه یک برای 

پخش در ایام نوروز 1۴01 است.
ســریال زیرخاکــی بــه کارگردانــی و 
نویسندگی جلیل سامان از ابتدای رمضان 
13۹۹ در شــبکه– یک سیما روی آنتن 
و  اســت. ســریالی کمدی تاریخی  رفته 
مربوط بــه قبل از انقاب ســال 135۷ 
اســت. داســتان مــردی را بــه تصویر 
می کشــد که دنبال زیرخاکــی می گردد. 
او طی داســتان درگیر مسائلی همچون؛ 
دســتگیری به جرم پخــش اعامیه ضد 
شــاه، کمک به برادرش در تعمیر موشک 
انقابی  ارتش و همکاری بــا گروه های 
می شــود. جالب اینجاست که این فرد در 
همــه این مــوارد از ماجراهایی که حول 
تحولات ایــران می افتد بی خبر و بی اعتنا 

و مشغول به کار خودش است.
فصل دوم زیرخاکی با به اســارت رســیدن 
فریبرز و ناصری به دســت نیروهای بعثی در 
جبهه به پایان رســید و مخاطبان در ســری 
ســوم این مجموعه شــاهد ادامــه ماجرای 

اسارت این دو نفر خواهند بود.
بازیگران این ســریال تولید مرکز سیمافیلم 
هنرمندانــی چــون پژمان جمشــیدی، ژاله 
صامتــی، نادر فــاح، گیتی قاســمی، پیام 
احمدی نیــا، اکبر رحمتی، خســرو احمدی، 
اصغر نقی زاده، ایرج سنجری، مریم سرمدی، 
مهری آل آقا، حســین عقدایی، عبدالحمیم 
تقلبی، افشــین طایی، رایان سرلک با حضور 
هومن برق نورد و هنرمندی نســرین نصرتی 

هستند.

کمدی »خداداد« روی آنتن نوروز شبکه دو
مجموعه تلویزیونی خداداد به کارگردانی علی 
غفاری و تهیه کنندگی سعید سعدی سه شنبه 
در تهران کلید خورد. این مجموعه ویژه نوروز 

1۴01 در 13 قسمت ساخته می شود.
مجموعه تلویزیونی خداداد برای شبکه دو در 
حالی کلید خورده که بر اســاس اعام روابط 
عمومی سیمافیلم، تصویربرداری این سریال 

تا دهم فروردین ماه سال آینده ادامه دارد.
این ســریال محصول گروه فیلم و ســریال 
شــبکه دو سیماســت و  رضــا ناجی، علی 
صبوری و سوســن پرور در تهــران جلوی 

دوربین علی غفاری رفته اند.
در خاصه داستان این سریال نوروزی آمده 
اســت: میگن گره ای که با دســت باز میشه 
رو نبایــد با دندون باز کــرد، اما خداداد چاره 
دیگه ای نــداره و روی ایــن موضوع خیلی 

حساب کرده!
بــه گفته علی غفــاری، کارگردان ســریال 
خداداد در 13 قســمت تهیه و تولید می شود 
و داســتان آن در مــورد مشــکات مالی و 
روزمرگی افرادی اســت که تاش برای به 
دســت آوردن خرج و مخارج زندگی دارند و 
این ســریال در قالب طنز این مشــکات را 

بیان می کند.
رضا ناجی، پیام دهکردی، سوسن پرور، علی 
صبوری، ســیاوش طهمورث و سارا باقری از 

جمله بازیگران سریال خداداد هستند. 
 حدود 50 لوکیشــن برای خــداداد در نظر 
گرفته شــده و قرار است 80 درصد از سریال 
در تهــران و ۲0 درصد در خــارج از تهران 

فیلمبرداری شود.
در این ســریال رضا ناجی نقــش خداداد را 
بازی مــی کند. علی صبــوری نیز در نقش 
منوچهر، داماد بزرگ خانواده به ایفای نقش 

می پردازد.

مریم مومن و پوریا پورسرخ؛ زوج 
»دردسرهای شیرین«

 ســریال تلویزیونی دردســرهای شــیرین، 
محصول گروه فیلم و سریال شبکه پنج سیما 
است که قرار اســت نوروز 1۴01 روی آنتن 

این شبکه برود.
دردسرهای شیرین با هنرنمایی پوریا پورسرخ 
و مریم مومن روایتگر قصه زوج جوانی است 
که در زندگی با چالش هایی جدی روبرو می 
شوند. در کشــاکش این چالش ها حوادث و 
اتفاقاتی دیگر برای آنان رخ می دهد که گاه 
زمین می خورند و گاه بر می خیزند اما کسی 
نمی داند سرنوشت برای آنان چه رقم زده ...
سریال دردســرهای شیرین به تهیه کنندگی 
ســید علــی اکبــر محمــودی مهریزی و 
کارگردانی سهیل موفق برای پخش در نوروز 
1۴01 از شبکه پنج سیما در حال تولید است.
ســهیل موفق کارگــردان فیلم ســینمایی 
شــکاتی کار حرفه ای خود را از سال 13۷۲ 
با بازیگری در ســریال های تلویزیونی آغاز و 
از اوایــل دهه 1380 به عنــوان تهیه کننده، 
کارگــردان و بازیگر ســریال هایی همچون 
شــهرک ترافیــک، محله تهرونیــا و… با 
تلویزیــون همکاری کرد. آخریــن اثر او در 
تلویزیون فیلم تلویزیونی مســابقه ازدواج در 

مقام کارگردان بود.
این ســریال به مصائب نقش شیرین با بازی 
مریم مومن می پردازد. پوریا پورسرخ نیز در 
این سریال نقش همسر شیرین را با نام علی 

ایفا می کند.
ســریال دردسرهای شــیرین به کارگردانی 
ســهیل موفــق این روزهــا در لوکیشــن 
بانــک ملــی در خیابان فردوســی در حال 

تصویربرداری است.
دو راهــی »جناب عالــی« و »برف بی صدا 
می بارد«  در شبکه سه سریال جناب عالی به 

کارگردانی عادل تبریزی یکی از گزینه های 
شبکه ســه برای نوروز است. همچنین ادامه 
دارد پخش سریال 100 قسمتی برف بی صدا 
می بارد ســاخته پوریا آذربایجانی در ایام عید 
ادامه داشته باشد. شــبکه سه تا کنون هیچ 
سریالی را به عنوان ســریال نوروزی اعام 

نکرده است.
فرهــاد آییــش، الیــکا عبدالرزاقــی، پوریا 
پورسرخ، مائده طهماسبی، پاشا رستمی، پوریا 
شکیبایی، پانته آ ســیروس، مریم شیرازی، 
مینــا وحید، فریبا متخصــص، امید روحانی، 
مهسا طهماسبی، امیر جنانی، هادی دیباجی، 
سیامک ادیب، هاله گرجی، آناهیتا اقبال نژاد، 
ســینا کرمی و … از بازیگران سریال برف 

بی صدا می بارد  هستند.
فیلمبرداری ســریال کمــدی جناب عالی به 
کارگردانی  و  تهیه کنندگی مصطفی رضوانی 
عــادل تبریزی پس از دومــاه، به تازگی در 

تهران به پایان رسیده است.
جناب عالی به نویســندگی مشــترک عادل 
تبریزی و رویا خســرونجدی در 15 قسمت 
تولیــد می شــود و بــا نگاهی طنــز به نقد 

سیستم های اداری کشور می پردازد.
عــادل تبریزی پیــش از این اولیــن فیلم 
سینمایی خود با عنوان گیج گاه را کارگردانی 
کرده بود و اکنون نخســتین تجربه ساخت 

سریال را پشت سر می گذارد.
امیرحسین رستمی، حســین سلیمانی، بیژن 
بنفشه خواه، مهوش وقاری، گیتی معینی، رضا 
بنفشه خواه، ســروش طاهری، بلور کساییان، 
بیتا سحرخیز و منوچهر آذری دیگر بازیگران 

اصلی این سریال هستند.
نصرالــه رادش نیز به عنوان بازیگر افتخاری 
بــه این پــروژه پیوســت. این ســریال که 
فیلمبرداری خود را از اوایل آبان ماه در تهران 

آغاز کرد.
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محدودیتی برای حمایت از سرمایه گذاران در 
خراسان شمالی وجود ندارد

استاندار خراســان شمالی گفت: هیچ محدودیتی 
برای حمایت از سرمایه گذارانی که به استان بیایند 
وجــود ندارد.به گزارش صبح امــروز محمدرضا 
حســین نژاد در آیین رونمایی از دســتگاه مولد 
اکســیژن ســاز صنعتــی و بیمارســتانی اظهار 
کــرد: در حمایت از طرح های ســرمایه گذاری و 
تولید در اســتان از ظرفیت خود برای حمایت از 
ســرمایه گذاران اســتفاده می کنیم.وی ادامه داد: 

استان خراسان شمالی ۲ هزار میلیارد تومان در صندوق پیشرفت و عدالت اعتبار دارد که به وسیله 
آن از ســرمایه گذاران در استان حمایت می شود.وی تاکید کرد: در خراسان شمالی به سمت کار، 
تولید و مزیت های استان حرکت می کنیم و این موضوعات دلیل حضور ما در استان است تا در 
نهایت به تقویت تولید منجر شود.اســتاندار خراسان شمالی بر ضرورت  استفاده از پتانسیل های 
داخلی برای تولید تجهیزات اشــاره کرد و افزود: باید تاش کنیم که در تولیدات خود تمام لوازم 
مورد نیاز را از داخل کشور تهیه کنیم.وی ادامه داد: در صورت وابسته بودن ما به قطعات و لوازم 

خارجی حتی به مقدار کم، ممکن است باز هم با مشکل روبرو شویم و تولیدات ما متوقف شود.

  عقب ماندگی 7۰ درصدی فرآیند رویشی 
مزارع دیم در خراسان شمالی

معــاون بهبود تولیــدات گیاهی ســازمان جهاد 
کشــاورزی خراسان شــمالی گفت: متاسفانه در 
حال حاضر مزارع دیم گندم و جوی این استان از 
لحاظ رویشی با عقب ماندگی ۷0 درصدی مواجه 
است.دکتر تشکری در گفت و گو با ایسنا، با اشاره 
به اینکه میزان بارش انجام شــده در این استان 
طی ســال زراعی جاری 53 میلیمتر بوده است، 
اظهارکرد: این میزان در مقایسه با دوره بلند مدت 

آماری 50 درصد عقب است و این عقب ماندگی 50 درصدی در مزارع استان جبران نخواهد شد.
وی افزود: خراسان شمالی ســومین استان در کشور است که نسبت به دوره بلندمدت کمترین 
میزان بارندگی ها را داشته است.تشکری با تصریح بر اینکه این قانون زراعت است که اگر زمان 
از دســت برود دیگر قابل جبران نیست، ادامه داد: کاهش شدید بارندگی ها سبب شده تا مزارع 
دیم از لحاظ رویشی با عقب ماندگی ۷0 درصدی و مزارع آبی نیز با عقب ماندگی ۲5 درصدی 
مواجه باشند.وی تاکیدکرد: این عقب ماندگی در مزارع دیم سبب شده تاکنون با کاهش عملکرد 
۲0 درصدی در این مزارع مواجه باشیم.این مقام مسئول با بیان اینکه در ماه آینده به مرحله داشت 
یعنی پنجه زنی وارد می شــویم، گفت: اگر در آن زمان گندم و جو به این مرحله برسند از تولید 
خوبی برخوردار خواهیم شد اما متاسفانه عقب هستیم.وی افزود: از سوی دیگر طی یکی دو هفته 
آینده طبق پیش بینی اداره کل هواشناسی به سرمازدگی نیز برخورد خواهیم کرد که این امر کار 

را سخت تر و بدتر خواهد کرد.
معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی خاطرنشان کرد: بدترین 
وضعیت مزارع دیم هم اکنون در شهرستان های شمالی استان هستند و شهرستان راز و جرگان 

به دلیل اینکه بارندگی های خوبی داشته، از وضعیت خوبی برخوردار هستند.

  ۹ مدرسه خیرساز تا پایان سال در 
خراسان شمالی به بهره برداری می رسد

مدیرکل نوســازی، توســعه و تجهیــز مدارس 
خراسان شمالی گفت: ۹ مدرسه خیر ساز استان با 
۴۹کاس درس تا پایان سال در مناطق مختلف 

این استان به بهره برداری می رسد.
امین فاح کوشــکی روز گذشته در گفت و گو با 
ایرنا مجموع زیربنای این مدارس را ۶ هزار و 338 
مترمربع دانســت و افزود: با بهره برداری از این 
تعداد کاس درس مجموع مدارس ساخته شده 

توسط نیکوکاران در سال جاری به 3۶ مدرسه با 1۴۲ کاس درس خواهد رسید.
وی گفت: برای ســاخت این تعداد مدرســه  با 1۴ هزار و ۴۷۷ مترمربع زیر بنا در مجموع 500 
میلیارد ریال هزینه شــده می شود که 1۷8 میلیارد و 500 میلیون ریال آن از محل کمک های 
نیکوکاران است.مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس خراسان شمالی گفت: از ابتدای سال 
تاکنون هر 10 روز یک مدرســه و هر ۲ و نیم روز یک کاس درس تحویل آموزش و پرورش 
شده است.فاح کوشکی در ادامه اظهار داشت: همچنین ۹ مدرسه خیر ساز استان با ۲۶ کاس 

درس همزمان با گرامیداشت دهه فجر افتتاح شد.
وی افزود: برای ساخت این فضاهای آموزشی 1۷۲ میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است که 30 
درصد آن را نیکوکاران مشارکت داشته اند.وی گفت: این مدارس با زیربنای سه هزار و 100 متر 

مربع آموزشی ساخته شده است که طول دیوار کشی آنها هزار و 385 متر است.
وی بابیان اینکه برای این فضاهای آموزشی حدود 10 هزار متر مربع محوطه سازی شده است 
گفت: با بهره برداری از این فضاهای آموزشــی یک هزار دانــش آموز از این مدارس بهره مند 

خواهند شد.
مدیرکل نوســازی، توسعه و تجهیز مدارس خراسان شــمالی گفت: امسال ۴3 خیرساخت  38 

مدرسه در قالب 13۹ کاس درس با اعتبار ۴3 میلیارد و ۴50 میلیون تومان تعهد کرده اند.

  آموزش وپرورش خراسان رضوی در 
دوره جدید به دنبال تحول براساس اسناد 

بالادستی است
سرپرســت آموزش و پرورش خراســان رضوی گفت: امیدواریم بر اســاس سند تحول بنیادین 
آموزش وپرورش و سیاســت های کلی مقام معظم رهبری که متاســفانه بــه اندکی از آن  نیز 

نرسیده ایم، تحولی در این مجموعه ایجاد کنیم.
آیین تکریم مدیر کل سابق آموزش و پرورش خراسان رضوی و معارفه سرپرست جدید در محل 

سالن شهید حاتمی مشهد برگزار شد.
سید امیر شوشتری، سرپرست جدید آموزش و پرورش خراسان رضوی در این مراسم گفت: مقام 
معظم رهبری در بیانیه گام دوم تاکید بر استفاده از ظرفیت قوی جوانان و امید به آن ها داشته اند. 
حرکت در مســیر پیش رو کار بزرگی است و بارش بر دوش هر کسی که در آموزش و پرورش 

مسئولیت دارد، سنگینی می کند. 
وی تصریح کرد: امیدواریم با یکپارچگی و استفاده از همه ظرفیت های آموزش وپرورش بتوانیم 
این مهم را به مقصود برســانیم و با اجرای کامل سندها، اسناد بالادستی، چشم انداز و سندهای 
رسمی کشور بتوانیم این تحول را شروع کرده و پیش ببریم. از تمام همکاران و تمام ادارات تقاضا 
دارم که به کمک ما بیایند و نظم و انضباط اداری، شیوه نامه ها و بخش نامه ها را سرلوحه قرار دهیم 
و واحدهای نظارتی و ارزشــیابی نیز تمام تاش شان را صرف جستجو و رصد کارهای ارزشمند 

همکاران در سطح استان کرده و آن ها را بزرگ نمایی کنند و مورد تشویق و امتیاز قرار دهند.
قاسمعلی خدابنده، مدیر کل سابق آموزش و پرورش خراسان رضوی هم در این مراسم اظهار کرد: 
تاش کردم در این دوران در آموزش وپرورش استان آرامش حاکم باشد و فضای آموزش وپرورش 
را عاری از تاطم حفظ کنم. عملکرد آموزش وپرورش اســتان طی چهار سال گذشته قابل دفاع 
اســت. برای اجرا و تحقق اهداف سند تحول در این فضای همراه با آرامش تاش کردیم. خدا 
را شــاکرم که این مسئولیت خطیر از دوش من برداشته شد و از آقای شوشتری که این بار را بر 
دوش خواهند کشید، تشــکر می کنم. طی این مدت در حوزه های آموزشی، پرورشی، فرهنگی، 
تربیتی و تربیت بدنی سعی کردیم فعالیت های قابل اجرا و واقع بینانه در مدارس تعریف کنیم که 

نتایج خوبی را در پی داشت.
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راهکاری موثر در پیشگیری از بازگشت دوباره اعتیاد:

توانمندسازی بهبود یافتگان 
بازگشــت دوباره معتــادان بهبود یافته بــه اعتیاد یکی از 
چالش های برنامه های پیشگیری و مبارزه با مواد مخدر به 
شمار می رود که توانمندسازی بهبودیافتگان راهی موثر در 
رفع این مشکل است.توانمندسازی بهبود یافتگان از اعتیاد 
بویژه معتادان متجاهر و اشتغالزایی برای آنان نقش مهمی 
در اثربخشــی برنامه های پیشــگیری و مقابله با اعتیاد به 
مواد مخدر دارد.کارشناسان معتقدند، معتادان متجاهر مجرم 
نیستند بلکه زخم خورده یکسری پدیده های اجتماعی هستند 
که باید به این افراد کمک کرد تا سامتشــان را بازیابند و 
دوباره به جامعه و زندگی خود بازگردند و برای پیشــگیری 
از بازگشــت دوباره آنان به اعتیاد باید زمینه توانمندسازی 
و اشــتغال آنان را فراهم کرد.دبیر کمیته فرهنگی شورای 
هماهنگی مبارزه بــا مواد مخدر خراســان رضوی گفت: 
اعتیاد یکی از جلوه های تهاجم فرهنگی دشمنان با هدف 
انحراف جوانان اســت که طاق، بزه های اجتماعی، فقر و 

ناهنجاری های رفتاری و اجتماعی را در پی دارد.
محســن نظری افزود: اعتیاد یک بیماری جسمی، روانی، 
اجتماعی و معنوی است. اعتیاد به مواد مخدر، یکی از چهار 
بحران جهانی اســت و تأثیر آن در ظهور سایر آسیب های 

اجتماعی نمود عینی دارد.
نداشتن شغل یکی از مهم ترین مشکلات بهبود 

یافتگان
وی ادامه داد: نداشــتن شغل یکی از مهم ترین مشکات 
بهبود یافتگان از اعتیاد اســت و عامل مهمی در بازگشت 
آنان به اعتیاد به شــمار می رود. اگر بتوان برای معتادان رها 
یافته از اعتیاد با توجه به مهارت های شغلی آنان، کار و شغل 
ایجاد کرد نه تنها از بازگشت آنها به سوی اعتیاد پیشگیری 
می شود بلکه زمینه توانمندسازی و بازگشت آنان به کانون 

گرم خانواده و جامعه فراهم می گردد.
به گــزارش ایرنا دبیر کمیته فرهنگی شــورای هماهنگی 
مبارزه با مواد مخدر خراســان رضوی با بیان اینکه درمان، 
توانمندسازی و اشتغال بهبودیافتگان از اعتیاد زمینه ایجاد 
جامعه سالم و عاری از اعتیاد را فراهم می کند گفت: ایجاد 
و توسعه مراکز جامع درمان و بازتوانی معتادان در کنار سایر 
مراکز درمانی می تواند بخش عمده ای از مشکات ناشی از 
اعتیاد را رفع و دسترســی به خدمات درمانی را برای آسیب 

دیدگان آسان کند.
وی با اشــاره به نقــش موثر خیران در ایــن زمینه افزود: 

راه انــدازی و ایجاد مراکزی برای نگهداری معتادان و توجه 
به توانمندسازی و اشتغال مددجویان از جمله مواردی است 
که می توان با کمک خیــران انجام داد و به نتایج مطلوبی 

دست  یافت.
نظری ادامه داد: دســتگاه های ذیربط باید برای افرادی که 
در مسیر اصاح و ترک اعتیاد قرار می گیرند مشوق هایی از 
جمله تسهیات کم بهره به  منظور ایجاد اشتغال و کارآفرینی 

با هدف رسیدن به زندگی بهتر در نظر بگیرند.
صیانت اجتماعی از معتادان بهبودیافته

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر خراسان رضوی 
نیز گفت: صیانت از آسیب دیدگان از اعتیاد، در درمان آنان 
بسیار مهم است تا زمانی که رویکرد صیانت از بهبودیافتگان 
و خانواده های آســیب دیــده از اعتیاد مورد توجه نباشــد 
نمی توانیم خروجی ملموســی در حوزه درمان داشته باشیم 
که در این زمینه دوره های مهارت آموزی و صیانت اجتماعی 
بهبودیافتگان در فرآیند درمان از اهمیت ویژه  برخوردار است.
محمدحسین صالحی افزود: ساماندهی معتادان و به خصوص 
معتادان متجاهر فقط به انتقال آنها به کمپ های ترک اعتیاد 
خاصه نمی شود، ترک اعتیاد بدون توانمندسازی و اشتغال، 

موجب بازگشت دوباره آنان به اعتیاد است.
وی بر ضرورت همراهی تمامی مدیران عضو شــورا و آحاد 
مختلف جامعه در حمایت از معتــادان بهبود یافته و ایجاد 
اشتغال آن ها تاکید کرد و ادامه داد: باید صیانت اجتماعی از 
معتادان بهبود یافته را جدی بگیریم تا از بازگشت این افراد 

به چرخه اعتیاد پیشگیری شود.
۹ هزار معتاد متجاهر در خراسان رضوی

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر خراسان رضوی 
گفت: این اســتان دارای 1۶0 هزار معتاد اســت که از این 
تعداد هشــت تا 10 درصد را زنان و مابقی را مردان تشکیل 

می دهند.
وی افزود: همچنین از مجموع جمعیت معتادان اســتان ۹ 
هزار نفر معتاد متجاهر هســتند که از این تعداد هفت هزار 
نفر در مشهد و حدود چهار هزار نفر آن ها در مراکز ماده 1۶ 

و تبصره ۲ هستند.
صالحی ادامه داد: بر اساس دستور استاندار خراسان رضوی 
ســاماندهی و جمع آوری تمامی معتادان متجاهر در دستور 

کار قرار دارد.
نقش تشکل های مردمی در توانمندسازی 

بهبودیافتگان
دبیر شــورای هماهنگی مبارزه با موادمخدر استان خراسان 
رضوی گفــت: در تکمیل چرخه درمــان اعتیاد، صیانت و 
توانمندسازی بسیار با اهمیت است. در این میان تشکلهای 
مردمــی و خیران نیز نقــش مهمی می تواننــد ایفا کنند 
بطوریکه در همین راستا یکی از خیران در حال ایجاد مرکز 
توانمندسازی ویژه بانوان است که متعهد شده است ماهانه تا 

حدود یک میلیارد ریال در این زمینه هزینه کند.
وی افــزود: با توجه به گســتردگی کار از مــردم به ویژه 
خیران درخواســت می کنم تا حدی که می توانند در عرصه 
توانمندسازی کمک کنند و ما هم هرچه در توان داریم پای 

کار می آوریم.
ساماندهی و اشتغال هزار معتاد متجاهر

صالحی از اجرای طرحی برای ساماندهی معتادان متجاهر با 
مشــارکت شهرداری و شورای شهر مشهد خبر داد و گفت: 
در این طرح، ابتدا ســاماندهی و اشتغال هزار معتاد متجاهر 
در دســتور کار قرار گرفته  است که سعی می شود به جای 
اقدامات کلی برای جمعیت ۹ هزار نفری معتادان متجاهر، 
این جمعیت به صورت گام به گام و مرحله ای ســاماندهی 
و اقدامــات بازپروری، توانمندســازی و اشــتغالزایی برای 
آنها انجام شــود.وی افزود: در حال حاضر نیز با مشــارکت 
شهرداری، تعدادی از بهبودیافتگان در فعالیت های شهرداری 
به کارگرفته شــده اند که این اشــتغالزایی نقش مهمی در 

توانمندسازی آن ها دارد.
دبیر شورای هماهنگی مبارزه با موادمخدر خراسان رضوی 
با بیان اینکه اگر طرح ساماندهی کامل هزار معتاد متجاهر 
در مشــهد اجرایی شود، اقدام بزرگ و کم نظیر در این حوزه 
خواهد بود ادامه داد: باید با پای کار آمدن تمامی دستگاه های 
متولی و اســتفاده از ظرفیتهای استان در ریشه کن کردن 

اعتیاد تاش کرد.
صالحی گفت: براساس تصمیم مسوولان خراسان رضوی 
تا پایان امسال تمامی معتادان متجاهر در استان جمع آوری 
می شــوند که تاکنون حدود نیمی از ایــن افراد جمع آوری 

شده اند.
وی افزود: طبق برنامه ریزی انجام شده سه هزار و ۶00 نفر 
از این افراد توسط بهزیستی، سه هزار نفر توسط شهرداری و 
۴00 نفر توسط سازمان زندان ها مدیریت، درمان و نگهداری 
خواهند شــد و این افراد به وسیله نیروی انتظامی با دستور 

قضایی جمع آوری می شوند و ستاد مبارزه با مواد مخدر نیز 
تجهیزات، اماکن و منابع مالی این طرح را تامین می کند.
۳5۶ مرکز ترک اعتیاد در خراسان رضوی فعال 

هستند
مدیرکل بهزیستی خراسان رضوی نیز به خبرنگار ایرنا گفت: 
35۶ مرکز ترک اعتیاد در این استان فعال هستند که ۲80 
واحد از این تعداد مرکز درمانی ســرپایی، 55 مرکز اقامتی 
کوتاه مدت شــامل ۲ مرکز مخصوص زنان، 53 مرکز ویژه 
مردان و همچنین ۲1 مرکز درمان اجباری شامل چهار مرکز 

ویژه زنان و 1۷ مرکز مخصوص مردان است.
مســعود فیروزی افزود: مراکز درمانی فعال بهزیســتی در 
استان شامل واحدهای ترک اعتیاد، کلینیک های سرپایی، 
مراکــز اقامتی کوتاه  مدت ماده 15، واحدهای درمانی مجزا 
مخصــوص زنان و مردان و همچنین مراکز درمان اجباری 

ماده 1۶ هستند.
وی ادامه داد: خدماتــی همچون درمان های ویژه کلینیک  
ســرپایی شــامل ســم زدایی ام.ام.تی یا درمان نگهدارنده 
بــا متادون و نیز درمان نگهدارنــده با بوپره نورفین )قرص 
زیرزبانی( در مراکز درمانی بهزیستی این استان به بیماران 

ارائه می شود.
کمبود فضای نگهداری معتادان متجاهر در دوران 

کرونا
مدیرکل بهزیستی خراســان رضوی گفت: در حال حاضر 
چهار هزار معتاد متجاهر در مراکز نگهداری معتادان متجاهر 
وجود دارند که یکی از مهمترین مشــکات در این زمینه 
کمبود مکان اســت چرا که این افراد در دوران شیوع کرونا 
باید بر اســاس پروتکل های بهداشــتی نگهداری شوند تا 
ســامت خود را بازیابند و سپس با حداقل ریزش بتوانند به 

جامعه و زندگی خود بازگردند.
وی بــا بیان اینکه در نگهداری این افــراد با کمبود مکان 
و امکانات مالی مواجه هســتیم افزود: نگهداری از معتادان 
متجاهر تنها با نگاه حاکمیتی و اعتبارات دولتی امکان پذیر 
نیســت و این کار جز با همکاری و مشارکت مردم و خیران 

محقق نخواهد شد.
فیروزی ادامه داد: در راستای رفع این مشکل، با همت یکی 
از افراد نیکوکار ساخت سوله و اقامتگاه حضرت علی اصغر 
)ع( با ظرفیت 500 نفر با اعتبار 50 میلیارد ریال در اردوگاه 

معتادان متجاهر حسن آباد مشهد آغاز شده است.

طرح جدید ســازمان حمل و نقل و 
ترافیک شهرداری مشهد برای خدمات 
رســانی بهتر به زائران و مجاوران در 
هسته مرکزی و محورهای منتهی به 
شهر در ایام نوروز 1۴01 به تصویب 

شورای همتای استان رسید.
معــاون هماهنگــی امــور عمرانی 
استانداری خراسان رضوی روز جمعه 
در گفتگــو با خبرنگار ایرنا با اشــاره 
به مصوبات نشســت شورای همتای 
اســتان گفت: طرح سازمان حمل و 
نقل و ترافیک شهرداری مشهد مبنی 
بر مدیریت ترافیکی هســته مرکزی 

شهر در ایام نوروز مورد تصویب این شورا قرار گرفته است.
جواد خدایی افزود: این طرح شامل ساماندهی محورهای با اهمیت در ایام نوروز بویژه محور مشهد - طرقبه - 

شاندیز و همچنین محور مشهد - بهشت رضوان و محور مشهد - بهشت رضا )ع( است.
وی ادامه داد: در ۲5 اسفند ماه امسال بخشی از مسیر شارستان به سوی حرم مطهر رضوی در محدوده خیابانهای 

طبرسی تا شیرازی نیز به بهره برداری می رسد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری خراسان رضوی گفت: در ایام نوروز تاش خواهد شد با همکاری آستان 
قدس رضوی تسهیات ویژه ای برای تردد توانیابان بویژه در زمان تحویل سال و سخنرانی احتمالی رهبر معظم 

انقاب در حرم مطهر رضوی در نظر گرفته شود.
وی افزود: عاوه بر توقفگاه های خودرو موجود در اطراف بارگاه منور رضوی، 13 موقعیت نیز برای توقف خودرو 

در گستره ای به مساحت 35 هزار مترمربع شناسایی شده که برای ایام نوروز آماده سازی می شود.
خدایــی ادامه داد: همزمان با ایام نوروز کمیته اطاع رســانی در خصوص نحــوه اجرای طرحهای ترافیکی با 
محوریت ســازمان حمل و نقل و ترافیک شــهرداری مشهد و پلیس تشکیل می شود تا اطاع رسانی لازم را 

انجام دهد.
وی گفت: قرار است شهرداری مشهد معابر منتهی به حرم مطهر حضرت امام رضا )ع( و مسیرهای تشرف به این 

حرم مطهر را نشانه گذاری کند تا زائران به راحتی بتوانند به مسیرهای تشرف دسترسی پیدا کنند.
معاون استاندار خراسان رضوی افزود: در ایام نوروز در صورتی که محدودیتهای کرونایی ایجاد نشود، دسترسی 
به بهشت رضا )ع( و بهشت رضوان از طریق آزادراه شهید شوشتری به صورت رفت و برگشت مهیا می شود که 

پلیس راه در این زمینه اطاع رسانی لازم را خواهد داشت.
وی ادامه داد: پیش از این معابر منتهی به هســته مرکزی شهر با نیوجرسی مسدود می شد اما قرار است برای 
ایام نوروز محورهای اصلی و منتهی به حرم مطهر رضوی با محوریت شهرداری به راه بند مکانیکی تجهیز شود.
خدایی گفت: تاش خواهد شــد عملیات اجرایی بولوار امام رضا )ع( در ورودی طرقبه نیز ۲3 اسفند ماه امسال 

به بهره برداری برسد.

نایب رییس شورای اسامی شهر مشهد گفت: 
در منطقه ثامن و بافت پیرامونی حرم رضوی 
تقریبــا هیچ مراجعــه ای برای اخــذ پروانه از 
سوی شهروندان وجود ندارد و همین موضوع، 
درآمدهای شــهرداری را به شدت کاهش داده 

است، ولی در عین حال ما تابع قانون هستیم.
مهــدی ناصحی در گفت و گو با ایرنا افزود: از 
زمان اباغ طرح حریم رضوی از سال گذشته 
تاکنون فقط 15 فقره پروانه در این منطقه صادر 

شده، که بسیار ناچیز است.
وی خاطرنشــان کرد: طرح جدید نه تنها ســنگی از پیش پای مدیریت شهری برنداشته است، بلکه مشکات 
جدیدی نیز بر آن افزوده اســت، این طرح مبتنی بر یک سری تغییر رویکردهای بنیادین شکل گرفته و همین 

تغییر رویکرد اکنون منجر به ایجاد مسائل و مشکاتی شده است.
عضو شورای اسامی شهر مشهد افزود: حقوق مکتسبه و حفظ برخی از کاربری های شهری و ساختمان ها از 
جمله این مشــکات اســت و روزانه مراجعات متعددی در این خصوص به شورای شهر داریم، چرا که هزاران 

میلیارد تومان پروانه صادر شده و براساس طرح جدید باید تعیین تکلیف شوند.
ناصحی ادامه داد: دولت باید با اباغ طرح جدید، موضوعات مرتبط با حقوق مکتسبه را هم بپذیرد، مردم نباید 
متضرر شوند و از سوی دیگر، براساس قوانین، شهرداری باید در قبال وجوه دریافتی، خدمات ارائه دهد و امکان 

بازپرداخت آن به مردم نیز برای شهرداری مهیا نیست.
وی اضافه کرد: مدیریت شــهری مشــهد به لحاظ قانونی نمی تواند مخالف طرح اباغی باشد، شورای شهر و 

شهرداری فشار مضاعفی را برای تحقق پذیری طرح حریم رضوی متحمل می شوند.
نایب رییس شــورای اسامی شهر مشهد اظهار امیدواری کرد که با مشارکت دستگاه های مرتبط هرچه زودتر 

مشکات به وجود آمده برای مردم و مدیریت شهری مرتفع شود.
پس از گذشــت ۲5 سال از آغاز طرح توســعه بافت پیرامون حرم مطهر حضرت امام رضا )ع( به منظور حفظ 
شأن و جایگاه حرم مطهر رضوی در سیمای شهری، استمرار هویت معنوی زیارت، ارتقای شاخص های خدمات 
عمومی و تسهیات اقامتی برای تمامی اقشار، حمایت از جمعیت مجاور باقیمانده و احیای بافت تاریخی موجود، 
بازنگری طرح با هدایت وزارت راه  و شهرسازی و همکاری دستگاه های محلی از اواخر سال ۹8 در قالب »طرح 

ویژه تفصیلی« در دستور کار قرار گرفت.
این طرح پیش از این در جلسه کمیسیون ماده پنج استان که به ریاست استاندار خراسان رضوی برگزار شده بود، 
پس از بررســی اصاحات نهایی مورد نظر، برای تصویب نهایی و اباغ به شورای عالی شهرسازی و معماری 
کشور ارســال شد که در نهایت اسفندماه پارسال با حضور وزیر وقت راه و شهرسازی و استاندار وقت خراسان 

رضوی در نشست این شورا به تصویب رسید.
در طرح گذشته متراژ تک پاکهایی که امکان نوسازی داشت ۲50 متر مربع بود در حالی که 80 درصد پاکهای 
منطقه کمتر از ۲00 متر مربع وسعت داشت که در طرح جدید این ضابطه به 150 متر مربع کاهش یافته است. 

حداکثر ارتفاع برای ساخت و سازها در این بافت نیز  ۲3متر است.
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 تنیسور شماره یک جهان به دنبال طلای المپیک
مرد شــماره یک تنیس جهان اعــام کرد به 
دنبال مدال طای المپیک در بازی های ۲0۲۴ 

پاریس است.
نواک جوکوویچ مرد شــماره یک تنیس جهان 
اعام کرد کــه کارهایــش در المپیک ناتمام 
مانده به همین دلیــل به دنبال طای المپیک 
در بازی های ۲0۲۴ پاریس است. وی همچنین 
تاکیــد کرد که بــا وجود اخراج از اســترالیا در 

گرنداسلم امسال، دوباره به این کشور برمی گردد.
مرد شــماره یک تنیس جهان نتوانســت به رویای طای المپیک در توکیو دست یابد چرا 
که وی در مرحله نیمه نهایی مقابل الکســاندر زورف آلمانی شکست خورد. وی برای کسب 
مدال برنز به مصاف پابلو کارنو بوســتا اســپانیایی رفت و با شکست مقابل وی دست خالی 

از ژاپن برگشت.
این ستاره صربستانی اظهارداشت: یک مدال المپیک به ویژه طا، همیشه بزرگترین آرزوست. 
متاســفانه من این شانس را نداشتم که در گذشته به این مدال برسم. برنامه من این است در 
پاریس ۲0۲۴ شــرکت کنم.وی افزود: بارها بــازی خودم با زورف را در المپیک توکیو بازبینی 
کردم تا ببینم چه اشتباهاتی داشــتم. تا مرحله نیمه نهایی فوق العاده بودم اما احساس می کنم 
در بازی با زورف از نظر روحی و جسمی در شرایط ایده آلی نبودم.وی درباره اخراج از ملبورن، 
خاطرنشــان کرد: من همیشه اتفاقات خوبی که در ملبورن برایم رخ داده را به خاطر می آورم. 
با همه این اتفاقاتی که افتاد ارتباطات بســیار خوبی در استرالیا دارم. نتایجی که در گذشته در 
ملبورن داشــته ام به شما نشان می دهد که وقتی به آنجا می روم چه احساسی دارم.این تنیسور 
مطرح جهان یادآور شــد: هر چیزی که امسال رخ داد کاما غیرقابل پیش بینی بود. فراموش 

کردن آن سخت است اما می خواهم در آینده به استرالیا برگردم و دوباره بازی کنم.

  علت نیمکت نشینی طارمی در لیگ اروپا
سرمربی پورتو دلایل نیمکت نشینی 3 بازیکن تیمش را در لیگ اروپا تشریح کرد.در چارچوب دور 
رفت مرحله پلی آف راه یابی به مرحله یک هشــتم نهایی لیگ اروپا، پورتو در نبود طارمی مقابل 
لاتزیو به برد ۲ بر یک دست یافت تا قدمی بلند برای صعود به جمع 1۶ تیم پایانی بردارد.با اینکه 
گفته می شــد، طارمی در این بازی نقشی اساسی ایفا خواهد کرد ولی سرخیو کونسیسائو تصمیم 
گرفت به ستاره کشورمان بازی ندهد و »تونی مارتینز« به جای او در خط حمله بازی کند.مهاجم 
اسپانیایی که به دلیل درخشش های طارمی و اوانیلسون به یک نیمکت نشین بدل شده بود، شب 
گذشته در ترکیب اصلی قرار گرفت و نمایشی خیره کننده از خود به ثبت رساند. او در دقایق 3۷ و 
۴۹ برای پورتو گلزنی کرد تا به بهترین بازیکن پورتو و زمین شود.کونسیسائو پس از این مسابقه  
درباره بازی ندادن به طارمی و اوانیلسون گفت: ما باید حواسمان به آمادگی بدنی بازیکنان باشد. 
طارمی، ویتینا و اوانیلســون همه در تمامی بازی ها مرتبا در زمین حضور داشتند و ما باید به آنها 
استراحت بدهیم. در ضمن ما یک گروه هستیم که کارها را روزانه آنالیز می کنیم و تاش می کنیم 
تا بهترین 11 نفر را انتخاب کنیم.کونسیســائو ادامه داد: همه این نظرات به من مربوط است، به 
اســتراتژی مسابقه، به رقابت،  به بازی بعدی و من باید حواســم به همه این مسائل باشد. هفته 
آینده ما به مصاف موریرنســه خواهیم رفت که برای من آن، هدف اصلی اســت. آنجا ما باید به 
قهرمانی برســیم. پس همه این مسائل به برنامه ریزی ما وابسته است و البته من می خواستم که 
تونی مارتینز را در ترکیب اصلی قرار دهم زیرا همان اعتماد به نفســی که در طارمی و اوانیلسون 

می بینم در تونی مارتینز نیز وجود دارد.دیدار برگشت هفته آینده در پورتو برگزار خواهد شد.

 پایان فردی که نه عزیز بود نه خادم!

باخت های سوال برانگیز در فینال لیگ کشتی فرنگی

شهاب عزیزی خادم بعد از 353 روز مدیریت در فوتبال با 
فدراسیون خداحافظی کرد.

به گزارش فارس، شهاب عزیزی خادم روز گذشته با رای 
قاطع و 8 نفره اعضای هیات رئیســه از سمت خود عزل 
شد تا تنها 353 روز در این فدراسیون مدیریت کرده باشد.
رئیس فدراســیون فوتبال که در شعارهای انتخاباتی خود 
وعــده خادمی در فوتبال را داده بود هرگز نتوانســت در 
قامــت یک مدیر به فوتبال خدمت کند.او در این مدت با 
اشــتباهات عجیب و غریب باعث شد تا فوتبال کشور به 

سراشیبی برود.
از تحقــق پیدا نکــردن وعده های میلیــون یورویی که 
شــعار انتخاباتی وی بود تا پررنگ شــدن حضور رمالان 
در سطح مدیریتی فوتبال کشور گرفته تا مشورت نکردن 
با افراد کاربلد فوتبال برای اجرای برنامه های فدراسیون 

اشتباهاتی بود که عزیزی خادم مرتکب آنها شد.
علی فتح الله زاده با اشــاره به رویه غلط عزیزی خادم در 
فدراسیون فوتبال گفت: عزیزی خادم باید با افراد کاربلد 
به فوتبال می آمد ولی فکر کرد حالا که انتخاب شده همه 
چیز تمام شده و با با یکسری افراد کوتوله و کارنابلد جلو 
رفت و عزل شــد. من از رفتن او ناراحت هستم اما به هر 

حال عملکرد خود وی دلیل این کار بود.
امیر رضا واعظ آشــتیانی نیز ضمــن انتقاد از رویه کاری 
رئیس فدراســیون در یک ســال گذشــته گفت: در این 
یک ســال بارها اعام کردم اگر تصمیمات عزیزی خادم 
یکسویه باشد او پایان ســال را نخواهد دید. ضمن آنکه 
ادبیاتی که وی وارد فوتبال کرد مناســب نبود.با برکناری 
وی از ریاست فدراسیون فوتبال ثابت شد که خوبان عالم 

هم نتوانستند کاری برای عزیزی خادم انجام بدهند.

دیگر منقد فدراســیونِ عزیزی خادم ابراهیم قاســمپور 
بازیکن ســابق تیم ملی فوتبال ایران است. او می گوید: 
هر کســی خافی می کند باید تبعاتش را بپذیرد، من این 
اتفاق را به فال نیک می گیرم و امیدوارم همه ســازمان ها 
نیز همینطور عمل کنند تا فساد کنترل و جلوی آن گرفته 
شــود.انتقاد افراد در حوزه های مختلف نشــان می دهد 
هیچکس از رویه کاری عزیزی خادم رضایت نداشت. در 
واقع او نه خادم فوتبال شــد و نه عزیز در بین اهالی این 
رشــته. در نهایت هم با 8 رای از ســمت خود برکنار شد 
تا دوران تاریک حضور 353 روزه وی بر مدیریت فوتبال 

به پایان برسد.

مربی تیم کشتی فرنگی فولادین ذوب آمل، با بیان اینکه 
برخی ها دوست نداشتند تیم ما قهرمان لیگ شود، گفت 

که برخی باخت ها سوال برانگیز بوده است.
امیرحسین حسینی در گفتگو با ایسنا، با انتقاد از لغو رقابت 
های کشتی جام باشــگاه های جهان، اظهار کرد: خدا را 
شکر تیم فولادین ذوب آمل با شایستگی عنوان قهرمانی 
لیگ کشــتی فرنگی را بدســت آورد اما متاسفانه برگزار 
نشــدن رقابت های جام باشــگاه های جهان باعث بی 

انگیزگی اسپانسر و کشتی گیران شد.
ملی پوش ســابق کشــتی فرنگی ایران، افــزود: پس از 
برگــزاری لیگ منتظر جام باشــگاه هــای جهان بودیم 
که متاســفانه با بی اهمیتی اتحادیه جهانی کشــتی، این 
مسابقات لغو شد و فرصت حضور تیم در این رقابت ها از 
دست رفت.وی درباره وضعیت پرداخت مطالبات اعضای 
تیم، گفت: خدا را شــکر طبق وعده به کشتی گیران تیم 
80 تا ۹0 درصد قرارداد اعضای تیم به حسابشــان واریز 

شــد و باقیمانده مبلغ قرارداد نیز قرار است پس از فینال 
مسابقات وزنه برداری، در مراسم تجلیل از سه تیم کشتی 
آزاد و فرنگی و وزنه برداری، به کشــتی گیران پرداخت 
شود.حســینی با اشــاره به اتفاقات فینال لیگ کشــتی 
فرنگی، گفت: متاســفانه در فینال مسابقات لیگ اتفاقاتی 
رخ داد که زیبنده ورزش اول کشــور نبــود. ما در چهار 
مبارزه نخست فینال کشتی گیرانمان با اختاف کشتی را 
واگذار کردند و در شرایطی که با کسب ۴ شکست، همه 
چیز را تمام شــده می دانســتیم، علی ارسان ورق را به 
نفع تیم ما برگرداند و نوار پیروزی هایمان شروع شد.وی 
با بیان اینکه باخت برخی کشتی گیران فولادین ذوب در 
فینال قابل بحث اســت، ادعا کرد: اتفاقاتی که در اوزان 
پایین افتاد سوال برانگیز بود و باخت های ملی پوشان ما 
دور از انتظار بود. داوری ها هم به شدت علیه ما بود. نباید 
شرایط به شکلی شــود که حامیان مالی که برای کمک 
به کشتی وارد شــده اند از کشتی فراری شوند.مربی تیم 

کشتی فرنگی فولادین ذوب آمل، در ادامه مدعی شد: در 
وزن 55 کیلو گــرم، الدانیز عزیز لی قهرمان جهان را در 
اختیار داشتیم، که صبح مســابقات مقابل نفر اول ارتش 
های جهان با اختاف پیروز شــد اما در کشتی فینال زیر 
یک دقیقه و مقابل کشتی گیری که حتی در بزرگسالان 
ملی پوش نبوده با اختاف ده امتیاز کشتی را واگذار کرد. 
اتفاقات دیگری هم افتاد که بهتر اســت حرفی نزنم.وی 
تصریح کرد: برخی دوست نداشتند این تیم قهرمان شود 
و همه زورشــان را زدند تا به قهرمانی نرسیم.حرف زیاد 
است اما خیلی از آن ها قابل گفتن نیست. نیمی از کشتی 
گیران و همچنین کادر فنی ما را نفرات بومی از مازندران 
تشکیل می دادند و قاسم رضایی قهرمان مطرح المپیک 
هدایت تیم را بر عهده داشــت و تمامی کشتی گیرانمان 
نیز ســفید امضا کردند. برای سال آینده هم اگر قرار باشد 
تیم داری کنیم، قطعا هیچ تیمی را سد راه خود نمی بینیم 

و فقط برای تکرار قهرمانی به میدان می آییم.

پرسپولیس سایه به سایه تعقیب می کند

استقلال؛ایستاده در صدر
استقال با پیروزی یک بر صفر مقابل تراکتور به پنجمین 
پیروزی متوالی خود دســت یافت و اختاف با پرسپولیس 

را موقتا به ۶ امتیاز افزایش داد.
به گــزارش ایســنا، از هفته هجدهم لیــگ برتر ایران، 
استقال با نتیجه یک بر صفر تراکتور را در تبریز شکست 
داد و بــه پنجمین پیــروزی متوالی دســت یافت و ۴۴ 

امتیازی شد.
امیرحسین حســین زاده زننده تک گل شاگردان مجیدی 

در دقیقه ۷0 بود.
آبی پوشان با این پیروزی، اختاف خود را با پرسپولیس به 
۶ امتیاز افزایش دادند و حالا شــاگردان گل محمدی باید 
در بــازی این هفته خود )که از دقایقی دیگر شــروع می 
شــود( به پیروزی دست یابند. هم چنین اختاف استقال 
با ســپاهان به عنوان تیم سوم جدول به 11 امتیاز رسید. 
تراکتور هم با 1۴ امتیاز در رتبه سیزدهم جدول باقی ماند.

نیمه اول
دو تیم بازی محتاطانه و تقریبا کسل کننده ای را در طول 
بازی به نمایش گذاشــتند. جدی ترین موقعیت بازی هم 
در دقیقه هشتم روی اشــتباه مدافع تراکتور خلق شد که 
توپ با برخورد ناگهانی به او، تغییر مســیر داد و به دیرک 
دروازه اخباری برخورد کد. در سایر دقایق، مدافعان دو تیم 
اجازه خلق موقعیت گل را ندادند. در ادامه و در دقیقه ۴1، 
کوین یامگا پشت ســر مدافعان تراکتور صاحب موقعیت 
شد که نادر محمدی برای دفع توپ خطر کرد و ضربه او 
به سمت دروازه تراکتور رفت و از کنار دیرک دروازه راهی 
اوت شــد. این کرنر هم خطرناک بــود اما اخباری ضربه 

ژستد را مهار کرد.
نیمه دوم

در دقیقــه 5۲، کوین یامگا مقابل محوطه شــش قدم با 
اخباری تک به تک شــد که ضربــه او با دخالت اخباری 
وارد دروازه نشد و به کرنر رفت. ضربه کرنر هم خطرناک 
بود و ضربه سر محمد دانشگر به سمت دروازه حریف، در 
مسیر خروج از دروازه، توسط کیانی دفع شد. در دقیقه ۶8 
استقال باز هم توسط کوین یامگا خطرآفرین ظاهر شد. 
وینگــر آبی ها بعد از دریبل چند بازیکن، پاس رو به عقب 

داد که این ضربه دقیق نبود و توپ دور شد.
گل: امیرحســین حســین زاده در دقیقه ۷0 با محمدرضا 
اخباری تک به تک شد و با یک ضربه چیپ و فنی دروازه 

تراکتور را باز کرد.

در دقیقــه ۷۲، وریــا غفوری با شــوت از مقابل محوطه 
جریمه دروازه اخباری را تهدید کرد که این شوت با مهار 

ناقص کاپیتان تراکتور به بیرون رفت.
پرسپولیس ۲ - آلومینیوم صفر؛ انتقام از خطیبی و 

ادامه تعقیب استقلال
پرســپولیس با پیروزی مقابل آلومینیوم اراک، انتقام بازی 
رفت را گرفت و اختاف با استقال را باز هم کاهش داد.
به گزارش ایســنا، در آخرین دیدار از هفته هجدهم لیگ 
برتر فوتبال ایران، پرســپولیس از ساعت 1۹:30 میزبان 
آلومینیوم اراک بود که این مســابقه با دو گل شــاگردان 
گل محمدی پایان یافت و سرخپوشــان مجددا اختاف با 

استقال را کاهش دادند.
با این پیروزی، پرســپولیس ۴1 امتیازی شد و کماکان با 
سه امتیاز اختاف نســبت به استقال در رتبه دوم باقی 
ماند. آلومینیوم اراک هم با ۲۶ امتیاز و یک رده سقوط به 

رده هشتم جدول رفت.
حامد پاکــدل، بازیکن فصل گذشــته آلومینیوم اراک در 
دقیقه ۷۶ و رضا اســدی در دقیقه ۹۴ برای پرســپولیس 

موفق به گلزنی شدند.
پرسپولیس با این پیروزی، تنها شکست خود در این فصل 

مقابل آلومینیوم اراک را جبران کرد.
نیمه اول

در دقیقــه 1۲ آلومینیــوم دروازه پرســپولیس را تهدید 
کرد اما ضربه نقی زاده در یک موقعیت نســبتا مساعد از 
بــالای دروازه حامد لک به بیرون رفــت. در دقیقه 1۶، 
پرسپولیسی ها خطرآفرین ظاهر شدند و ضربه سر امیری 
وارد دروازه آلومینیوم شد اما کمک داور این گل را آفساید 
تشــخیص داد. ثانیه هایــی بعد باز هم عبــدی از مقابل 
محوطــه هجده قدم در موقعیت مناســب قرار گرفت که 
ضربه او از کنار دیرک دروازه پورحمیدی به بیرون رفت.

نیمه دوم
در دقیقــه 50، فخرالدینی موقعیتی را برای آل کثیر خلق 
کرد کــه ضربه او در یــک موقعیت مناســب در داخل 
چارچوب جای نداشــت و به بیــرون رفت. در دقیقه 58، 
موقعیتی پرســپولیس اولین موقعیت جــدی خود در این 
نیمــه را خلق کرد کــه ضربه رامین رضاییــان از مقابل 
محوطــه جریمه به اوت رفت. در دقیقــه ۶0، برخوردی 
در دهانه محوطه جریمه آلومینیوم شــکل گرفت که ابتدا 
داور خطای پشت محوطه جریمه گرفت که مورد اعتراض 

بازیکنان پرسپولیس قرار گرفت اما در ادامه مشخص شد 
کمک داور صحنه قبل از این برخورد را آفساید گرفته بود.
رامیــن رضاییان در دقیقه ۶۲ برای دومین بار شــوت زد 
کــه این ضربه در داخل چارچــوب نبود و توپ به بیرون 
رفــت. رضاییان یک بار دیگر در دقیقــه ۷۲، توپی را به 
دهانه دروازه فرستاد که مدافع آلومینیوم قبل از خلق یک 

موقعیت خطرناک، توپ را به کرنر فرستاد.
در دقیقه ۷3 دوبار دروازه پرســپولیس به صورت متوالی 
تهدید شــد. ابتدا شــوت بازیکن آلومینیوم از فاصله 30 
متری بــه صورت نامطمئن توســط لک دفع و شــوت 
برگشــتی توســط آل کثیر قبل از رسیدن به لک، توسط 

هانانوف دور شد.
گل: در دقیقــه ۷۶ حامد پاکدل، بازیکن تعویضی دقایقی 
بعــد از ورود به زمین توانســت در موقعیت تک به تک 

دروازه تیم سابق خود را باز کند
گل دوم: در دقیقه ۹۴ رضا اسدی در یک رفت و برگشت 

گل دوم پرسپولیس را به ثمر رساند.
*نفت مسجد سلیمان صفر - پدیده مشهد یک

در  مشهد  پدیده  و  سلیمان  مسجد  نفت  تیم های  دیدار 
ورزشگاه شهید بهنام محمدی از ساعت 15 آغاز شد که 

این بازی با برتری یک بر صفر پدیده به پایان رسید.
از قعر جدول تکان  اما  امتیازی شد،  با این برد 8  پدیده 

نخورد و نفت نیز با 11 امتیاز در رده پانزدهم باقی ماند.
*هوادار تهران صفر  - سپاهان صفر 

ورزشگاه  در  سپاهان  و  تهران  هوادار  تیم های  دیدار 
دستگردی از ساعت 15 آغاز شد که این بازی با تساوی 

بدون گل به پایان رسید.
سپاهان با این نتیجه 33 امتیازی شد و در رده سوم باقی 

ماند و هوادار نیز با 18 امتیاز به رده یازدهم صعود کرد.
فجر سپاسی شیراز صفر  - صنعت نفت آبادان صفر 

آبادان  نفت  تیم های فجر سپاسی شیراز و صنعت  دیدار 
از ساعت 15 آغاز شد که این بازی با تساوی بدون گل 

به پایان رسید.
نفت آبادان با تساوی امروز ۲۶ امتیازی شد و در رده هفتم 

قرار گرفت. فجر سپاسی هم با 1۴ امتیاز چهاردهم شد.
*مس رفسنجان یک - فولاد خوزستان یک

از ساعت 15 در  تیم های مس رفسنجان و فولاد  دیدار 
با تساوی یک بر یک  بازی  این  رفسنجان آغاز شد که 

به پایان رسید.

فولاد در این مسابقه دقیقه ۶+۹0 توسط شیمبا پنالتی 
از دست داد.

در  و  شد  امتیازی   30 رفسنجان  مس  نتیجه  این  با 
جمع  هم  خوزستان  فولاد  ماند.  باقی  چهارم  جایگاه 
امتیازهای خود را به عدد ۲5 رساند و در رده نهم ماند.

ذوب آهن اصفهان صفر  - پیکان تهران ۲
دیدار تیم های ذوب آهن اصفهان و پیکان تهران در 
ورزشگاه فولادشهر برگزار شد که این بازی با نتیجه ۲ 

بر صفر به سود پیکان به پایان رسید.
پیکان با این برد ۲8 امتیازی شد و به رده پنجم صعود 
دوازدهم  رده  به  امتیاز   18 با  نیز  آهن  ذوب  و  کرد 

سقوط کرد.
نساجی مازندران  یک - گل گهر سیرجان ۲

سیرجان  گهر  گل  و  مازندران  نساجی  تیم های  دیدار 
این  که  شد  برگزار  )ع(  الائمه  ثامن  ورزشگاه  در 
پایان  به  با برتری ۲ بر یک گل گهر  نتیجه  با   بازی 

رسید.
گل گهر با این برد ۲8 امتیازی شد و در جایگاه ششم 
قرار گرفت. نساجی هم با شکستی که امروز داشت با 

۲۲ امتیاز در رده دهم باقی ماند.
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بعضی فاصله ها راحت پُر می شوند: فاصله دو طبقه را چند پله پُر می کند. دو طرف یک رود 
را یک پُل و دو شهر را ریل قطار...ولی بعضی فاصله ها راحت پُر نمی شوند. پُر کردنشان کار 
یک نفر نیست. کار صدها و هزاران انسان است. آن هم انسان هایی که زندگی را نه فقط 

برای خودشان که برای دیگران هم بهتر می خواهند.
یک دست محک در دست کودکان است و دست دیگرش در دستان شما که با شنیدن 

خنده یک کودک قلبتان تندتر می زند، تا با هم فاصله را پُر کنیم:
 فاصله بین بیماری تا سلامتی…

اعضای خانواده محک، این فاصله را شما با عشق پُر  کنید!

کنید! پُر  با عشق  را  فاصله  این  شما 
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

آخرین وضعیت طرح کلان ساخت 
هواپیمای جت 7۲ نفره

یکــی از محققان تیم طرح کان ســاخت هواپیمای جت ۷۲ نفره 
ایرانی گفت: در صورت موفقیت در تست ها ساخت قطعات پروژه از 

سال 1۴01 آغاز می شود.
سعید حســینی یکی از محققان هواپیمای مسافربری جت ۷۲ نفره 
بــه مهر گفت: این پروژه اکنون در مراحل انتهایی فاز دوم و نهایی 

طراحی مقدماتی است.
وی با بیان اینکه طراحی جزییات هواپیمای ۷۲ نفره در حال انجام 
بوده و بخش هایی از طراحی جزییات به اتمام رســیده است، ادامه 
داد: مدل هایــی در ابعاد مختلف برای تســت تونــل باد طراحی و 

برنامه ریزی شده و برخی از آنان در حال ساخت است.
وی اضافه کرد: با توجه به اینکه تســت ها و شبیه ســازی های نرم 
افزاری هواپیما طی پنج الی شــش سال گذشــته به اتمام رسیده، 
اکنون در وضعیتی هســتیم که بتوانیــم آیرودینامیک، پایداری، و 
مهارپذیری آن را در تونل باد تست کنیم تا در ادامه اصاحات لازم 

قبل از اتمام طراحی جزییات اعمال شود.
وی ادامه داد: پس از دریافت نتایج تســت های تونل باد و کســب 
اطمینــان از صحت و انطباق آن با نتایج نرم افزار، برای توســعه و 
اتمام طراحی جزییات و ســاخت قطعی قطعات هواپیما در مقیاس 

اصلی گام بر می داریم.
حســینی با بیان اینکه به احتمال زیاد و در صورت مناســب بودن 
نتایج تست ها می توان گفت که ساخت قطعات هواپیمای پروتوتایپ 

جت ۷۲ نفره از ســال 1۴01 آغاز می شــود، افزود: مجموعه ای از 
شرکت های دانش بنیان با همکاری های دانشگاه های کشور زیر نظر 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و وزارت و راه شهرسازی 
روی این پروژه مشــغول به کار هستند، و تقریباً 1۲0 نفر روی این 

پروژه کار می کنند.
این محقق با تاکید بر اینکه بعد از تســت های تونل، نتایج و اسناد 
طراحی به ســازمان هواپیمایی کشــوری برای اخذ گواهی ایمنی 
ارســال خواهد شــد، عنوان کرد: اما گام اول و اصلی در این پروژه 
توســعه فناوری های هواپیما جت بوده و در ادامه کســب گواهی از 

سازمان هواپیمای کشوری است.
به گفته وی، بعد از آن دوسال دیگر زمان می برد تا تست های ایمنی 
و اعتمادپذیری هواپیمای جت ۷۲ نفره کســب شــود. در این زمان 

کارایی و کارآمدی هواپیما مشخص می شود.
حســینی افزود: پیش بینی می شود که تا 1۴05 پروژه به نتایج قابل 

قبولی برسد.
توسعه فناوری های کلیدی طراحی هواپیمای مسافربری جت 150 
نفره، بــه عنوان بزرگترین طرح کان ملی مصوب شــورای عالی 

علوم، تحقیقات و فناوری در سال ۹1 به تصویب رسید.
این طرح با همکاری دانشگاه های صنعتی امیر کبیر، علم و صنعتی، 
صنعتی اصفهان و صنعتی شریف و حمایت معاونت علمی و فناوری 

و مشارکت وزارت دفاع، از همان سال آغاز به کار کرد.

زندان غیر انتفاعی!
وحید حاج سعیدی

دوباره بی خوابی به ســر این اروپایی ها زد و مسخره بازی جدید شان شروع 
شد! در پی لوده بازیهای مکرر اروپاییان در ابداع و اختراع وسایل بی مصرف و 
به سخره گرفتن بسیاری از قوانین علمی و طبیعی و ... این بار آلمانی ها بند 
کــرده اند به زندان و عجالتاً برای پذیرش زندانی داوطلب ثبت نام می کنند! 
جن کم بود یکی هم از روی دیوار پرید! اصل خبر به روایت نشریات آزاد...به 
گزارش برنا؛ مقامات زندان غرب زوریخ )Gefängnis Zürich West( می 
گویند نزدیک به ۷00 نفر تا کنون برای اقامت سه روزه در زندان داوطلب شده 
اند، این در حالی است که این زندان تنها ۲۴1 جای خالی دارد.  مدیر مجموعه 
به داوطلبان هشــدار داده که تصور نکنند این تجربه شــباهتی به »اردوی 
تابســتانی« خواهد داشت. قرار اســت داوطلبان بین ۲۴ تا ۲۷ مارس در این 
زندان به سر ببرند.  مارک ایرمن، مدیر مجموعه بازداشتگاه، گفت: »ایده اصلی 
این است که مطمئن شویم زندگی روزانه می تواند در این سلول ها انجام شود 
و نگهبانان نیز با نحوه کار و اســتفاده از تجهیزات زندان آشنا شوند.«مقامات 
زندان گفته اند شــرکت کنندگان باید قبل از پذیرش در مجموعه، برگه سوء 
پیشینه خود را ارائه کنند.  مسئولان زندان اطمینان داده اند که داوطلبان می 
توانند »در یک محیط امن« در این تجربه شرکت کنند و آنچه را که از زندان 
دیــده اند با »تخیل« و آنچه به ویــژه در مجموعه های تلویزیونی اتفاق می 
افتد، مقایسه کنند. زندان غرب زوریخ قرار است برای اسکان متهمانی در نظر 
گرفته شود که حداکثر به مدت ۴8 ساعت در بازداشت پلیس قرار می گیرند 
و یا تحت بازداشــت موقت هستند.به حق چیز های ندیده و نشنیده... اینجا 
قضات ما در تاشند زندان ها را بای نحوء خلوت کنند، بعد آن سر دنیا آلمانی 
هــا برای رفتن به زندان له له می زنند و ثبت نام می کنند! فقط همین یک 
مورد را کم داشــتیم که هر چه آدم تیتیش مامانی و پاستوریزه، مسواک و نخ 
دندان و کتاب های نخوانده شان را بردارند و راهی زندان شوند! ما اینجا آشنا 
داریم ۲۴ ســاعت زندان بوده الان خودش را حبس کشیده می داند و روزی 
یک بار این مقوله را به ما گوشزد می کند و از خاطرات زندان می گوید! بعد 
شــما می خواهید دستی دستی برای یک عده روزمه و سابقه کیفری فراهم 
کنید؟!  البته اگر از زاویه اپیستومولوژیک به این مقوله نگاه کنیم ایده بدی هم 
نیست و جا برای کار دارد! اصاً می توانیم پلت فرم طرح را کمی آچارکشی 
کنیم و با چند تغییر جزیی در کدینگ طرح، به جای زندان داوطلبانه، »زندان 
غیر انتفاعی« احداث کنیم! بالاخره در این اوضاع کشمشــی بیکاری و آمار 
ناچیز اشــتغال لابای این همه موسســه مالی و بانک خصوصی، مدرسه و 
آموزشــگاه غیر انتفاعی، دانشگاه غیر دولتی، اسکله و بندر شخصی، کوچه و 
خیابان اختصاصی و ... ایده احداث چند تا »زندان غیر انتفاعی« در کشور بدک 
به نظر نمی رسد و خالی از لطف نیست!هم اشتغالزایی دارد و چهار نفر سر کار 
می روند؛ هم برای مســئولانی که با حفظ سمت از تیم داری، باشگاه داری، 
هتلداری و عضویت در سی چهل تا هیات مدیره کارخانه و بانک و دانشگاه و 
... خسته شده اند، یک تنوعی ایجاد می شود و مدیریت شان را در اداره امور 
زندان ها نیز محک می زنند! صدور مجوز ها هم که به سامتی الکترونیک 
شــده است و سه روزه مجوز راه اندازی زندان صادر می شود و کاغذ بازی و 
دوندگی ســابق را ندارد.فقط خدا کند دوستان برای پر کردن زندان هایشان 
قوانین جرم و جزا را دســتکاری نکنند کــه خلق الله مثل قلندرها مجبور به 
تراشیدن ابروهایشان شوند! در جریان هستید که »در چار ضرب، ابدال، ابرو 

تراشد از رو/ تا هیچ کس نگوید بالای چشمت ابرو! «

طنز

پزشکی

علمی

پزشــکان برای اولین بار گــروه خونی ریه های 
انسان را تغییر دادند؛ این کار یک گام آزمایشی 
برای ایجاد اندام های جهانی اســت که می توان 
به هر بیمار، صرف نظر از گروه خونی وی پیوند 
زد.به گزارش پایگاه اینترنتی بیزینس اینسایدر، 
منابع  اداره  گزارش  به 
و خدمــات ســامت 
آمریکا، روزانه به طور 
متوسط 1۷ نفر در این 
کشور در انتظار یافتن 
پیوندی،  عضــو  یک 
جان خود را از دســت 

می دهند.
بســیاری از این افراد 
کلیه  یــا  ریه  قلــب، 
دریافت نمــی کنند زیرا اندام های موجود برای 
پیوند گروه خونی مناســبی برای آنها ندارند. در 
عین حال، این اندام ها ممکن است هیچ گیرنده 
از گروه خونی خود نداشته باشند و از بین بروند؛ 
این موضــوع در زمانی که انــدام های نجات 
دهنده بســیار کمیاب هستند، خود یک تراژدی 
محسوب می شود.دکتر »مارسلو سیپل«، جراح 

پیونــد ریه در مرکز پیونــد Ajmera در کانادا، 
اغلب ریه های اهدایــی را دریافت می کند که 
گــروه خونی آنها با گروه خونی بیماران وی که 
در وضعیت بحرانی بسر می برند، مطابقت ندارد.
وی متوجه شــد که اغلــب پیوندهای ریه را به 
دلیل مطابقت داشتن گروه های خونی بر روی 
بیمارانی انجام می دهــد که این کار برای آنها 
فوریت کمتــری دارد درحالیکه بیمارانی که در 
فهرســت موارد اضطراری قــرار دارند به دلیل 
به دســت نیاوردن به موقع ریــه پیوندی که با 
گروه خونی آنها مطابقت داشــته باشــد، جان 
خود را از دســت می دهنــد. طبق اعام مرکز 
خون اســتانفورد، جراحان پیوند در آمریکا نیز با 
مشــکل مشابهی روبرو هســتند، در این کشور 
۴۲ درصــد از جمعیت دارای گــروه خونی نوع 
A هســتند. افرادی که دارای گروه خونی O یا 
B هستند، اغلب باید مدت بیشتری برای پیوند 
منتظر بمانند، زیرا نمی توانند اندام های دارای 
گروه خونی نوع A را دریافت کنند، چرا که بدن 
 A آنها، اندام هایی را که دارای گروه خونی نوع
هستند، به عنوان یک جسم خارجی تلقی کرده 

و به آنها حمله می کند.

سازمان ملی فضایی چین مشغول آماده سازی 
پرتاب ۲ ماژول فضایی جدید به نام های ونتیان 
و منگتیــان همراه دو موشــک جداگانه لانگ 

مارچ 5B در ماه های آینده است.
بــه گــزارش اســپیس، 
ماژول اصلی این ایستگاه 
فضایی به نام »تیان هه« 
آوریل ۲0۲1 میادی  در 
به فضا پرتاب شد. ماژول 
های دیگر به »تیان هه« 
این  به  متصل می شوند. 
 T ترتیب ایستگاه فضایی
شکل تیان گانگ قبل از 

پایان سال جاری میادی تکمیل خواهد شد.
به گفتــه آکادمــی فنــاوری وســیله پرتاب 
چین)CALT( آماده ســازی ها برای انجام دو 
ماموریت پیشرفت خوبی داشته اند. یک موشک 

لانگ مارچ 5B به طور کامل سرهم بندی شده 
و مراحل آزمایش را نیز پشــت سرگذاشته که 
ماژول ونتیان را در اواسط سال به فضا می برد. 
یک موشک لانگ مارچ 5B Y۴ نیز در مراحل 
نهایی ســرهم بندی است و ماژول منگتیان در 

نیمه دوم ۲0۲۲ میادی به فضا می برد.
وزن هریــک از دو مــاژول بیــش از ۲0 هزار 
کیلوگرم اســت که برای انجــام آزمایش های 
علمی طراحی شده اند. ونتیان همچنین مجهز 
به قابلیت های هوابند برای انجام فعالیت هایی 
خارج از ایســتگاه فضایی یا پیاده روی فضایی 
اســت و یک بازوی رباتیک کوچک تر نیز به 

آزمایشگاه فضایی چینی متصل می کند.
ماژول هــای جدید پس از پهلــو گرفتن کنار 
تیان هه، توســط یک بــازوی رباتیک بزرگ 
 جابه جا می شــوند و در موقعیت مناســب قرار 

می گیرند.

پزشکان برای اولین بار گروه خونی ریه های انسان را تغییر دادند

چین ۲ ماژول به ایستگاه فضایی خود اضافه می کند


